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سرمقاله

ضرورت سرمایه گذاری 
در فناوری اطلاعات

تامین سرمایه یکی از اصلی 
ترین فاکتورهای راه اندازی 
و توسعه کســب و کارهای 
مبتنی بر فناوری است. امروز 
نیاز کشور به توسعه کسب و کارهای فناورانه است. 
تغییر رویه از سمت کســب و کارهای سنتی به 
کسب و کارهای مبتنی بر فضای مجازی نیز اتفاق 
افتاده است. در بحث تامین سرمایه نیز به دلیل عدم 
بازدهی آنی در این کسب و کارها و به عنوان مثال 
استارت آپها تمایل زیادی برای گسیل سرمایه به 
این بخش وجود ندارد. هرچند اقدامات خوبی در 
ســالهای اخیر در این حوزه اتفاق افتاده اما کافی 

نبوده است...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری
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وزیرارتباطاتاعلامکرد:

بسیج همه امکانات 
برای توسعه 

زیرساخت های  ارتباطی 

سرمایه گذاری در بخش سنتی به توسعه اقتصاد دیجیتال تغییر یابد

گسیل سرمایه  به سمت طرح های فناورانه 
صفحه4

صفحه3

تخصیص 150 هزارمیلیارد تومان به  یارانه  نان 
جزئیات   اجرای   مرحله   دوم   هوشمندسازی   یارانه  آرد   و  نان   اعلام   شد

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعــات گفت: همه 
امکانات ایــن وزارتخانه برای تحقق شــبکه ملی 
اطلاعات، توســعه پیام رسان و شــبکه اجتماعی، 
حمایت از کســب وکارهای اینترنتــی، راه اندازی 
ســرویس اینترنت کودک و نوجــوان، پروژه فیبر 
نوری منازل و کســب وکارها، دولت هوشــمند و 
دســتاوردهای فناوری فضایی بســیج شده  است. 
»عیســی زارع پور« با انتشار پسُــتی در پیام رسان 
»بله« نوشت: همان گونه که می دانید امسال تحت 
عنوان ســال »تولید؛ دانش بنیان، اشتغال آفرین« 
نامگذاری شده است. به همین مناسبت نمایشگاهی 
مختصــر و مفید بــرای نمایــش توانمندی های 
شــرکت های دانش بنیان داخلــی و فعالیت های 
 که در دستگاه ها به واســطه آن ها انجام شده است

 برگزار شد. وی افزود: در این نمایشگاه وزارتخانه های 
مختلف از جملــه ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، 
راه و شهرســازی، صمت، نیرو و نفــت با همکاری 
بخش خصوصی توانمندی های داخلی حوزه های 
مربوط به خود را به نمایش گذاشتند.  ما نیز در غرفه 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات توفیق داشتیم 
دقایقی میزبان رهبر معظم انقلاب باشیم. زارع پور 
تصریح کــرد: هم زمان با حضور و بازدید ایشــان از 
دستاوردهای حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات و 
فناوری فضایی، بنده به همراه مدیران شرکت های 
خصوصی حاضر در غرفه توضیحاتی را ارائه کردیم. 
وزیر ارتباطات گفت: بسیج همه امکانات وزارتخانه 
به منظور تحقق شبکه ملی اطلاعات، توسعه خدمات 
پایه )پیام رسان و شبکه اجتماعی(، تصویب و آغاز 
اجرای آیین نامه حمایت از کسب وکارهای اینترنتی، 
راه اندازی سرویس اینترنت ویژه کودک و نوجوان، 

پروژه فیبر نوری منازل و کسب...

اجتماعی

وزیــر آموزش و پــرورش بــا بیــان اینکه در 
آمــوزش و پــرورش از هــر دو کلاس درس، 
یــک کلاس درس را خیرین می ســازند گفت: 
مشــارکت مردم در امور اجتماعی سیاســی و 
 اقدامات جهادی از برکات جمهوری اســلامی 

است. 
باید این بعد را تقویت کنیم. یوسف نوری با بیان 
اینکه سامانه ای بر اساس دانش روز تهیه و تلاش 
شــده از آخرین فناوری ها در حوزه فنی و مدل 
کســب و کاری در تهیه آن استفاده شود گفت: 
ما باید ظرفیت کار خیر را فراهم کنیم. آموزش 
و پــرورش در دوران دفاع مقــدس، از ظرفیت 

معلمان جهادی استفاده می کرد.
وی افــزود: بعد هم جهــاد ســازندگی ایجاد 
شــد. دوســتانم تلاش کردند که امور تربیتی 
هم احیاء شــود و برگردد. مشــارکت مردم در 
امور اجتماعــی و سیاســی و اقدامات جهادی 
از برکات جمهوری اســلامی اســت. باید این 
بعد را تقویت کــرده و به مــواردی چون امور 
 تربیتی کــه حذف شــده توجه کــرده و آنها 

را برگردانیم.
به گزارش ایســنا، آقامحمدی، رئیس ســتاد 
توانمندســازی و تحول اجتماع محور ۲۰۲۰ 
محله  نیز در این مراســم با بیان اینکه ۲۰۲۰ 
محله کمتــر برخــوردار در کشــور داریم که 
مشــکلات مختلفی دارند گفت: ۱۹ میلیون و 
۷۰۰ هزار جمعیت در این محلات ساکن اند که 

جمعیت کمی نیست و در پی کاهش مشکلات 
آنها هستیم.

وی افزود: تاکنون ۱۴۱ جلسه هفتگی تشکیل 
شــده و به جمع بندی رســیدیم تا افراد را به 
دو گروه ســنی بالای ۳۰ ســال و کمتر از ۳۰ 
ســال تقســیم بندی کنیم که تحول و تغییر 
وضعیــت زیر ۳۰ ســاله ها برای مــا مهم بود. 
یک مرتبه آقــای عبدالملکی وزیر ســابق کار 
گفته بــود هر ثانیــه ۱۰ تومــان ارزش دارد و 
این ارزش باید بــه ثانیه ای ۶۰۰ هــزار تومان 
برســد. راهکار آن  هــم آموزش اســت. تفکر 
اســلامی می گوید همه انســان ها جانشــین 
 خداوند هســتند و باید جایگاه خوبی داشــته 

باشند.
آقامحمدی با اشــاره به اینکه دانــش آموزان 
را به چنــد گروه تقســیم کردیــم گفت: یک 
گروه بازمانــدگان از تحصیل انــد. ۸۷۴ هزار 
بازمانده از تحصیل شــش تا ۱۷ ساله با کدملی 
و محل زندگی شناسایی شــده اند که تا کنون 
۱۵۰ هزار نفر از این آمار کاســته شــده است. 
گــروه دوم بچه هایی هســتند کــه تحصیل 
می کننــد و وضع خوبــی دارند امــا امکانات 
تحصیلــی برابر چــون امکانات کنکــوری در 
اختیار ندارند. در آینده نزدیک بر اســاس یک 
برنامه ریزی کلاس های کنکور البرز به صورت 
 آنلاین برای تمــام این دانش آمــوزان برگزار 

خواهد شد.

علی رهبری درباره توقف کنســرت ها از روزهای 
آغازین حوادث اخیر می گوید: »روی صحنه نرفتن 
هنرمند به ضرر هیچکس نیست، مگر خودش.« 
این موسیقیدان و رهبر ارکستر همچنین به ایسنا 
می گوید: اعتراض هنرمندان به مشکلات موجود 
و البته همراهــی و همدردی آنها بــا مردم، حق 
مسلم آنها اســت؛ زیرا هنرمند احساساتی است و 
وقتی احساسات مردم را می بیند تحت تأثیر قرار 
می گیرد. ولی آنچه را که متوجه نمی شوم این است 
که هنرمند هنرش را عرضه نکند و به روی صحنه 
نرود. درست مانند این است که آشپز آشپزی نکند 
و رفتگر هم خیابان ها را تمیز نکند. او ادامه می دهد: 
هنر یک موسیقیدان، روی صحنه نمایان می شود و 
ممانعت از این حضور تنها به خود هنرمند آسیب 
می زند. اما بدتر از اینکه یک هنرمند روی صحنه 

نرود، تهدید آنها برای روی صحنه رفتن است.
رهبری سپس این ســوالات را مطرح می کند که 
»روی صحنه نرفتن هنرمندان موسیقی آن هم در 
مملکتی که موسیقی همیشه با دشواری همراه بوده، 
خیلی ها آرزو داشته اند موسیقی نباشد و استادان 
بزرگی مانند روح الله خالقی و حسین دهلوی برای 
ماندن موسیقی تلاش و مبارزه کرده اند، چه تأثیری 
داشته است که هنرمندان در اعتراض به اتفاقاتی که 
افتاده خودشان موسیقی را تحریم کرده اند؟ این 
امر چه تغییری را باعث می شود؟ اگر تالار وحدت 
را ببندند یا ارکستر سمفونیک را منحل کنند چه 

خواهد شــد؟ آیا مردم بابت منحل شدن ارکستر 
سمفونیک اعتراض خواهند کرد؟ نه! اتفاقا کسی 

متوجه نخواهد شد.«
این آهنگساز همچنین تصریح می کند: »نرفتن 
روی صحنه به جز اینکه ممکن است فقط به خود 
موسیقیدان لطمه بزند، برای مردم تفاوت چندانی 
ندارد؛ بخصوص مردمی که اصلا موســیقیدان ها 
را خیلی جدی نمی گیرند و بســیاری از آنها ما را 
مطرب می دانند.« او می گوید: »اینکه هنرمندان 
احساس خود را به عنوان موسیقیدان مطرح کنند، 
اصلا اشتباه نیست ولی اگر مثلا خود من به عنوان 
رهبر ارکستر از کارم کناره گیری کنم به کجا کمک 
خواهد کرد و چه اثری خواهد داشت؟ البته هر جایی 
هم که این اقدامات اثر داشته باشد، مطمئن باشید 
در ایران اثری نخواهد داشت؛ چون همیشه در ایران 
با موسیقی مخالفت شده و این اقدامات تنها مشکلی 

را به مشکلات دیگر اضافه می کند.«
او بیان می کند که وقتی هنرمندان سرشــناس 
صحنه را ترک می کنند، خطری که حوزه موسیقی 
را تهدید می کند این است که شاید هنرمندان در 
سطح پایین تر جای آنها را بگیرند. در بخش دیگری 
از این گفت وگو این مسئله را با او در میان می گذاریم 
که اخیرا در پی برنامه های متعدد او در روســیه، 
رسانه های خارجی نسبت به این امر نقد داشته اند؛ 
 چراکه معتقد هستند روســیه به خاک اوکراین 

تجاوز کرده است.

وزارت دفــاع طی بیانیــه ای دربــاره حمله به 
یکــی از مجتمع هــای کارگاهــی در اصفهان 
اظهار داشــت: این تهاجم ناموفق تلفات جانی 
نداشــته و آسیب جزیی به ســقف کارگاه وارد 
نموده کــه به فضل الهی خللــی در تجهیزات و 
مأموریت هــای مجموعه ایجاد نکرده اســت. 
شــامگاه هشــتم بهمن ۱۴۰۱ حوالی ساعت 
۲۳:۳۰ حمله ناموفق با استفاده از ریزپرنده به 
یکی از مجتمع های کارگاهی وزارت دفاع صورت 
گرفت و خوشبختانه با پیش بینی ها و تمهیدات 
پدافندی صورت گرفته یکی از آنها مورد اصابت 
پدافند هوایی مجتمــع و دو فروند دیگر آنها در 

تله های پدافندی گرفتار و منفجر شدند. وزارت 
دفاع در بیانیه ای درباره انفجار در اصفهان اعلام 
کرد: خوشــبختانه این تهاجــم ناموفق تلفات 
جانی نداشته و آســیب جزیی به سقف کارگاه 
وارد نموده که به فضل الهی خللی در تجهیزات و 
مأموریت های مجموعه ایجاد نکرده است. وزارت 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح به ملت شریف 
ایران اســلامی اطمینان می دهــد اقدام برای 
تولید قدرت، اقتدار و امنیت را با شتاب و جدیت 
ادامه خواهــد داد و این اقدامــات کورکورانه 
 تأثیری در تداوم مسیر پیشرفت کشور نخواهد 

داشت؛ ان شاء الله.

با دســتور فرمانــده نیــروی زمینــی ارتش 
بیمارستان های امام علی)ع( تبریز و بیمارستان 
۵۲۳ منطقه ارومیه به محض اطلاع از وقوع زلزله 
در شهرســتان خوی به حالت آماده  باش کامل 
در آمدند. به گزارش روابط عمومی ارتش، امیر 
سرتیپ دوم پزشــک حبیب صدر، رئیس اداره 
بهداشت، امداد و درمان نیروی زمینی ارتش با 
اعلام آمادگی ارتــش جهت کمک به هموطنان 
زلزله زده گفت: به محض اطلاع از وقوع زلزله در 
شهرستان خوی، به دستورامیر سرتیپ حیدری 
فرمانده نیروی زمینی ارتش بیمارستان های امام 
علی)ع( تبریز و بیمارستان ۵۲۳ منطقه ارومیه به 

حالت آماده باش کامل درآمدند.
وی افزود: هم اکنون نیز اکیپ های امداد و درمان 
متشــکل از متخصصین، نیروهــای امدادی و 
همچنین بیمارستان و اتاق عمل سیار آماده اعزام 
به منطقه زلزله زده هستند. رئیس اداره بهداشت، 
امداد و درمان نیروی زمینی ارتش خاطر نشان 
کرد: برابر نیاز و درخواست مسئولان ستاد بحران 
استان، آمادگی داریم با تمام توان به یاری مردم 

آسیب دیده بشتابیم.
همچنین امیر ســرتیپ علی حاجیلو، فرمانده 

قرارگاه منطقه ای شــمال غرب نیــروی زمینی 
ارتش با اشــاره به وقوع زلزله ۵.۹ ریشــتری در 
شهرســتان خوی و آماده باش کامل یگان های 
مقابله با بلایای طبیعی این قرارگاه گفت: تیپ 
۲۶۴ ســلماس، تیپ ۳۲۱ مرنــد و گروه ۴۳۳ 
مهندسی شهید آبشناســان قوشچی که دارای 
ادوات سنگین مقابله با بلاهای طبیعی هستند، 
به صــورت آماده باش درآمــده و در صورت نیاز 
آماده اعزام به مناطق آسیب دیده از زلزله هستند. 
وی افزود: در ســاعات اولیه حادثــه فرماندهان 
تیپ های نزدیک به منطقه، کارشناسان عمرانی 
و تاسیسات و بهداشت و درمان به منطقه اعزام 
شده اند و بیمارستان صحرایی ارتش تا ساعتی 
دیگر در منطقه برپا خواهد شد. فرمانده قرارگاه 
منطقه ای شمال غرب نیروی زمینی ارتش عنوان 
کرد: طی تماســی با معاون سیاســی امنیتی و 
معاون عمرانی استانداری آذربایجان غربی، ضمن 
اعلام آمادگی صددرصدی قــرارگاه منطقه ای 
شــمال غرب ارتش برای اعزام کمک های اولیه 
و تجهیزات اســکان به مناطق زلزله زده، آخرین 
وضعیت این مناطق نیز بررسی و دستورات لازم 

صادر شد.

عضو کمیســیون شــوراهای مجلــس آخرین 
وضعیت اجــرای قانــون ســاماندهی تهران و 
امکان سنجی انتقال را تشــریح کرد. »ابوالفضل 
ابوترابی« عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی 
مجلس دربــاره آخرین وضعیت اجــرای قانون 
ساماندهی تهران و امکان سنجی انتقال، گفت: 
موضوع انتقال پایتخت با هدف تمرکز زدایی انجام 
خواهد شد و این قانون نیز به منظور امکان سنجی 
انتقال مرکز سیاسی و اداری کشور و ساماندهی و 
تمرکززدایی از تهران است.  وی افزود: با وضعیت 

اسفناک تهران در همه زمینه ها که یکی از آنها 
مسئله آلودگی هوا و دیگری مسئله مسکن است 
لذا ضروری اســت که موضوع انتقــال پایتخت 
سیاســی ـ اداری هر چه زودتر عملیاتی شــود. 
عضو کمیسیون شوراهای مجلس ادامه داد: در 
برآوردهایی که کارگروه مربوطه با دفتر ریاست 
جمهوری داشتیم و ۴ سال کار مطالعاتی بر روی 
این موضوع انجام شد، جمع بندی ها این بود که 
انتقال تهران، هزینه بر نیست و هیچ هزینه ای را 

به دولت تحمیل نمی کند.

رئیس ســازمان مدارس و مراکــز غیردولتی و 
مشارکت های مردمی گفت: در بحث رتبه بندی 
مــدارس غیردولتی در حــال تعیین مصداق ها 
هستیم و ۵ رتبه هم پیش بینی شده است؛ ضمن 
اینکه با یک گروه کارشناسی بیرون از آموزش و 

پرورش هم جلساتی داشتیم.
احمد محمودزاده رئیس سازمان مدارس و مراکز 
غیردولتی و مشــارکت های مردمی در خصوص 
رتبه بندی مدارس غیردولتــی، اظهار کرد: در 
بحث رتبه بنــدی مدارس غیردولتــی در حال 
تعیین مصداق ها هستیم و با یک گروه کارشناسی 
بیرون از آموزش و پرورش هم جلساتی داشتیم؛ 
همچنین از تجربه دیگر کشورها نیز در این زمینه 
بهره می گیریــم.  وی با بیان اینکــه رتبه بندی 
مدارس غیردولتی به کیفیت آموزش می انجامد 
و حتی می توانیم شهریه را به آن گره بزنیم، افزود: 
۵ رتبه برای مدارس غیردولتی پیش بینی شده 

است و در حال بررسی هستیم.
محمودزاده درباره رتبه بندی آموزشــگاه های 

علمــی آزاد، گفت: فعــلا در این فاز بــه دنبال 
رتبه بندی آموزشگاه ها نیستیم بلکه می خواهیم 
ساماندهی کنیم؛ فراخوان دادیم که آموزشگاه ها 
اطلاعات خود را وارد سامانه کنند و می خواهیم 
به آنها تابلو و بارکد جدید دهیم. وی با بیان اینکه 
به دنبال تشخیص آموزشــگاه های غیرمجاز از 
مجازها هســتیم و همچنین به دنبال شناسایی 
آموزشگاه های مجاز غیردستگاهی هستیم، اضافه 
کرد: آموزشگاه های غیرمجاز باید بسته شود که 
از فروردین تا کنون ۲۰۰ آموزشــگاه غیرمجاز 
بسته شده اســت. معاون وزیر آموزش و پرورش 
با بیان اینکــه حدود ۲۰ هزار آموزشــگاه مجاز 
داریم، اظهار کرد: برخی آموزشگاه های غیرمجاز 
در فضای مجازی فعالیت می کنند که با آنها هم 
برخورد می شــود. محمودزاده تصریح کرد: در 
بحث آموزشگاه های غیر مجاز جدی وارد شدیم 
حتی در یکی از استان ها معاون سیاسی استاندار 
مســؤول این کار شده اســت تا جلوی فعالیت 

آموزشگاه های غیرمجاز گرفته شود.

وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی گفت: دشمنان به 
دنبال تحریم جشنواره فیلم فجر توسط هنرمندان 
بودند، اما در تحریم این جشنواره و سایر رویدادهای 
هنری کشــور شکســت خوردند. محمد مهدی 
اسماعیلی در دیدار آیت الله سید هاشم حسینی 
بوشهری رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
اظهار داشت: در حوزه برنامه های نمایشی در دولت 
فعلی چند برابر دوره های قبل کار تولید شده است.

وی ابراز داشــت: پیش از برگزاری جشنواره فیلم 
فجر، دشمنان ما با اقدام به تهدید، سیاه نمایی و 
تخریب به دنبال عقب نشینی جریان های فرهنگی 
هنری کشــور بودند اما با همت هنرمندان مؤمن 
و متعهد کارهای خوب با نــگاه امید آفرین تولید 

شده است.
وی تاکید کرد: با همت هنرمندان مومن و متعهد 
چندیــدن برابــر دوره های گذشــته کار خوب 
در جشــنواره فجر داریم و با ایجــاد جریان امید 
فضای جشنواره بسیار خوب است. وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی افزود: در جهاد تبیین خود را 
مخاطب اصلی می بینیم و حــوزه فرهنگ و هنر 
ابزار مناســبی برای جهاد تبیین است و در حوزه 

هنر ،کتاب، رســانه ها و هنرهای نمایشی اقدام 
های زیادی بــرای جهاد تبیین انجام می شــود. 
وی گفت: در آغاز کار دولت مشــکلات فرهنگ 
را بیش از بخش های دیگر دیدیــم، حوزه وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی ماموریت ها و تکالیف 
زیادی دارد که اجرای آن نیازمند انرژی و بودجه 
زیادی است. اسماعیلی افزود: دشمنان در فتنه اخیر 
از دریچه مسائل فرهنگی وارد شدند و به این نظام و 
انقلاب هجمه وارد کردند اما به یاری خدا به واسطه 
خون هایی که برای حفظ انقلاب و کشــور ریخته 
 شــد و اخلاص رهبر معظم  انقلاب، فتنه تا حدی

 از بین رفــت. وی تاکید کرد: در تلاش هســتیم 
مشــکلات را به صورت اعمالی و نه فقط اعلامی 
برطرف کنیم و با درس آموزی از گذشته کار را آغاز 
کرده و در ابتدا به سمت ایجاد زیر ساخت های لازم 
رفتیم. وی اظهار داشت: در دولت سیزدهم حوزه 
فعالیت های دینی را تقویت کردیم ، حمایت از هیات 
ها، مجامع دینی و قرآنی در این دوره نسبت به دوره 
های قبل قابل مقایسه نیست و بخشی از بودجه ها 
به مجموعه های مردمی جبهه انقلاب تخصیص داده 

شد که حرکت های اثرگذاری انجام دادند.

حمله ناموفق با ریزپرنده به مرکز وزارت دفاع در اصفهانشناسایی ۸۷4 هزار بازمانده از تحصیل 

آماده باش ارتش برای امدادرسانی در زلزله خوی

انتخاب یک نقطه برای انتقال تهران

پلمب ۲۰۰ آموزشگاه آزاد غیرمجاز از ابتدای امسال
وزیر ارشاد: دشمن در تحریم جشنواره فیلم فجر شکست خورد

سياسیفرهنگی 
تعطیلی کنسرت ها به ضرر هنرمندان است و بس
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ایران

قيمت سکه روند کاهشی دارد 
رئيس اتحاديه فروشندگان طلا و جواهر تهران گفت: 
با آغاز روند کاهشی قيمت، قيمت سکه طرح قديم 
يک ميليون تومان کاهش يافته است.  نادر بذرافشان، 
رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر 
تهران گفت: وقتی عرضه سکه در بورس بيشتر شود 
و فاصله قيمتی بين بورس و بازار شکل گيرد، قطعاً 
تقاضا ها برای خريد سکه از بورس افزايش می يابد 
که با ادامه اين روند،حباب سکه تخليه و روند قيمتی 
نيز کاهشی خواهد شد. او ادامه داد: قيمت طلای ۱۸ 
عيار با ۴۲ هزار تومان کاهش نسبت به روز گذشته به 
۲ ميليون و ۱۹ هزار تومان، قيمت سکه طرح جديد با 
يک ميليون تومان کاهش به ۲۳ ميليون و ۲۰۰ هزار 
تومان، قيمت سکه طرح قديم با ۷۰۰ هزار تومان به 
۲۲ ميليون و ۱۰۰ هزار تومان، قيمت نيم ســکه با 
۵۰۰ هزار تومان کاهش به ۱۳ ميليون و ۹۰۰ هزار 
تومان و قيمت ربع سکه با ۶۰۰ هزار تومان کاهش به 
۸ ميليون و ۸۰۰ هزار تومان رسيده است. بذرافشان 
گفت: البته حباب سکه همچنان در محدوده ۳ ميليون 
تومان است، در صورتی که سياست بانک مرکزی در 
خصوص تداوم عرضه سکه در بورس کالا و راه اندازی 
ســامانه مبادلات ارز و طلا نهايی شــود. قطعاً روند 
کاهشی در بازار ســکه و طلا تداوم خواهد داشت و 

منجر به تخليه حباب سکه نيز خواهد شد.

74 زار هکتار بافت فرسوده میانی در کشور وجود دارد
عزم دولت برای مقاوم سازی واحدها

معاون وزير راه و شهرسازی با اشاره به وجود ۷۴هزار 
هکتار بافت فرســوده در بخش ميانی شهری بدون 
احتساب بافت فرســوده تاريخی در کشور، گفت: 
عزم دولت بر اعطای ســند به شهروندان در مناطق 
دارای زمين های دولتی اســت تا بتوانند با استفاده 
از منابع و تسهيلات موجود نسبت به مقاوم سازی و 
نوسازی واحدهای خود اقدام کنند. به گزارش ايرنا 
از شــرکت بازآفرينی شــهری، »محمد آئينی« در 
گفت وگويی افزود: در بافت های فرسوده ميانی هدف 
اين است که ساخت ساليانه ۱۵۰ هزار واحد به ۲۰۰ 
هزار واحد ارتقاء يابد. مديرعامل شرکت بازآفرينی 
شهری ادامه داد: در اين بين فارغ از الگوهای نوسازی 
و طرح های ابتکاری که گام به گام درونی خواهد شد، 
اگر مردم و سازندگان با حمايت دولت و شهرداری ها 
يک پروژه سه واحدی در هر هکتار به شکل تجميع 
احداث کنند، ساخت ساليانه ۲۰۰ هزار واحد مسکونی 
محقق می شود. وی با اشاره به مشکلات بافت های 
تاريخی فرســوده، تصريح کرد: در اين بخش نيز با 
همکاری وزارت ميراث فرهنگی، گردشگری و صنايع 

دستی به دنبال تدوين يک بسته تشويقی هستيم.
آئينی با اشاره به بسته تشــويقی شهرسازانه، اظهار 
داشت: اســتفاده از اين بسته تشويقی کمک خوبی 
برای مردم و ســازندگان خواهد بود، به ويژه اينکه 
مردم اين محلات از توان مالی لازم برای ســاخت و 
ساز برخوردار نيستند و چنانچه سازندگان نيز در کنار 

مردم قرار بگيرند اين کار اجرايی خواهد شد.
وی اضافه کرد: اين در حالی است که شهرداری ها 
نيز بر اساس قانون موظف به ارائه تخفيف در صدور 
پروانه و تراکم هستند و تسهيلات ارزان قيمت توسط 
بانک ها در اختيار متقاضيان قرار خواهد گرفت. در 
مجموع شرايط برای ســاکنان و سازندگان فراهم 
است و با يک سازماندهی مناسب و توجيه مالکان و 
سازندگان، اين مهم را شهر به شهر توسعه خواهيم 
داد. معاون وزير راه وشهرســازی درباره چگونگی 
کاهش هزينه های نوســازی و به ســازی مسکن 
گفت: قوانينی از جمله مقررات ملی ســاختمان و 
ديگر قوانين مرتبط در صورتی که رعايت شوند، در 
زلزله هايی با ريشتر بالا نيز قدرت تاب آوری وجود 
خواهد داشت و از سوی ديگر شاهد کاهش ميزان 
خسارت های مالی و جانی خواهيم بود. در واقع اين 
يک کار فرهنگی بوده و خود مردم بايد مطالبه گر 
باشند که مقررات ملی ساختمان رعايت شود. آئينی 
با بيان اينکه نمايندگان مردم در مجلس، شوراهای 
شهر و نهادهای اجتماع محور محلی همگی بايد به 
دنبال احقاق حق مردم باشند، بيان داشت: داشتن 
ساختمان پايدار و محکم حق شــهروندان است، 
موضوعی که رهبر معظم انقــلاب نيز بر آن تاکيد 
دارند، بنابراين شوراهای شــهر و روستا به عنوان 
نمايندگان محلی مردم بايد از سازمان نظام مهندسی 
و شهرداری ها مطالبه گر بوده و نظارت دقيق و بدون 
اغماض بر ساخت و سازها داشته باشند. مديرعامل 
شرکت بازآفرينی شهری در ادامه با اشاره به اجلاس 
روسای کميســيون های شهرســازی و معماری 
شوراهای اسلامی کلانشهرها و مرکز استان ها که 
هفته گذشــته در بندرعباس برگزار شد، گفت: در 
اين اجلاس از روســای کميســيون های معماری 
درخواست شد به عنوان سفيران نوسازی به وظايف 
خود عمل کنند، يعنی از يک سو شهروندان را برای 
ورود به عرصه نوسازی و مقاوم سازی توجيه کنند و از 
سوی ديگر مطالبه گر حقوق قانونی اين افراد باشند.

خبر

وزير اقتصــاد با بيان اينکه 
شفافيت بی رحمانه ای را در 
خصوص مسئله مولدسازی 
پيگيــری خواهيــم کرد، 
گفــت: می تــوان يــک 
قطعه زمين را بر اســاس قيمت کارشناسی به يک 
پيمانکار واگذار کرد تا در مقابل يک پروژه عمرانی 
ديگر به بهره برداری برسد. سيد احسان خاندوزی 
در خصوص بحث مولدســازی که اخيرا جنجالی 
شده اســت، گفت: سال های ســال دستگاه های 
دولتی در کشــور املاک و موارد ديگر را گردآوری 
می کردند بدون اينکه نياز داشته باشند يا استفاده 
درستی داشته باشند. وی با بيان اينکه در مواردی 
سال های سال ساختمان ها بلااستفاده باقی مانده 
اســت در حالی که اين دارايی ها ظرفيت تحريک 
پروژه هــای عمرانی و توليــدی را دارند، گفت: در 
شهرها و استان ها شاهد هستيم که موارد متعددی 
از بيمارستان ها و مدارس نيمه کاره و انبارهای خالی 
هستيم. مديران می گويند که بايد بودجه سازمان 

برنامه برسد تا اتفاقی رخ دهد.
خاندوزی افزود: اين موضوع خلاصه و چکيده نيازی 
است که وجود دارد. در نامه ای ۱۵ مورد از موانعی را 
ذکر کردم که براساس آنها دولت از دارايی های خود 
استفاده صحيح نمی کند و مديران دولتی نيز اين 
کار را منفی می بينند. رييس جمهور نيز مسئله را 
در سطح سران سه قوه و در آذر سال ۱۴۰۰ مطرح 
کردند. براساس گفته رهبر انقلاب که اين نکته را 
در سال ۱۳۹۹ به رييس جمهور وقت اعلام کردند، 
بحث مولد ســازی دارايی ها يک تصميم حکومتی 
است و براين اساس بايد يک کميته تشکيل شود اما 
بايد امنيت سرمايه گذاری نيز حفظ شود. در نتيجه 
و پس از بررسی های مداوم متن نهايی در اواخر آبان 

ماه مصوبه مربوط به مولدسازی ابلاغ شد.
وزير اقتصاد در مورد اقدامات هيئت مولدســازی 
گفت: خلاصه کار هيئت مولدســازی اين است که 
هر جايی که ببينيم يک دارايی بدون استفاده وجود 
دارد و می توان آن را مورد اســتفاده قرارداد مورد 
بررســی قرار می گيرد. به طور مثال می توان يک 
قطعه زمين را بر اساس قيمت کارشناسی در اختيار 

پيمان کاری قرار دهيم و در ازای آن يک بيمارستان 
توسط آن پيمان کار تکميل شود.

در مثالی ديگر در تهران مدرســه ای به نام شهيد 
رجايی وجود دارد که مدت ها اســت از آن استفاده 
نمی شود. اگر همان يک مدرســه را مولد کنيم و 
درآمدهای آن را در اختيار پيمان کاران قرار دهيم 
می توانيم بين ۷ تا ۱۰ مدرسه ديگر را در نقاط مورد 
نياز بسازيم. اميدوار هستيم بتوانيم با توجه به اعتماد 

رهبر انقلاب به يک نهضت مولدسازی برسيم.

جزئیــات زمین هــا و امــوال راکد 
دستگاه های دولتی

وی در مــورد تفاوت هــای خصوصی ســازی و 
مولدسازی گفت: مولدسازی معادل خصوصی سازی 
نيست. در مولدسازی دولت از اموال خود قطعه ای 
را جدا می کند به سرمايه گذاری و بخش توليد اضافه 
می کند. بسياری از پيمانکاران طلب های بزرگی از 
دولت دارند و در نتيجه امکان کار جديد ندارند. اگر 
قطعه زمينی بر اساس قيمت کارشناسی و شفاف 

واگذار شود، امکان کار جديد فراهم خواهد شد.
ضمن اينکه اين کار بســياری از بنگاه های زيان ده 
را نجات خواهد داد. به طور مثــال کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان در تهران، ۱۴۵ هزار متر 
زمين در شهرک غرب در اختيار دارد که می تواند 

مولد شود. سازمان صدا و سيما نيز در همان منطقه 
زمين هايی دارد که می تواند از آن استفاده کرد.

خاندوزی با اشاره به اينکه در منطقه يک تهران يک 
ســازمان تحقيقاتی داريم که ۱۶۸ هزار متر مربع 
زمين دارد، گفت: اگر از آن درســت استفاده شود 
می توان بسياری از پروژهای اجرايی آن وزارت خانه 
را پيش برد. ۱۶۲ هزار متر مربع انبار نيز متعلق به 
يکی از وزارتخانه ها در منطقــه ۴ وجود دارد. يکی 
از بانک های دولتی ۸۵ هزار متر مربع باشــگاه در 

اختيار دارد.
وی ادامه داد: يک سيلوی قديمی که سال های سال 
است از آن اســتفاده نمی شود در منطقه ۱۶ وجود 
دارد که متراژ آن بيش از ۱۶ هزار متر مربع اســت. 
اين سيلو در مرکز شهر قرار دارد و امکان استفاده از 
آن نيست. در همان منطقه زمينی به وسعت ۱۱۳ 
هزار متر مربع و انبار متروکه راه آهن نيز وجود دارد. 
با توجه به اين ظرفيت ها، لزوما نبايد دســتگاه ها 

منتظر بودجه عمرانی باشند.

مدیران دولتی مهم ترین مانع مولدسازی 
هستند

مسئله مولدسازی دارايی های دولت حدود ۵ سال 
است که مطرح است و در ســال های اخير رديف 
بودجه ای برای آن در نظر گرفته شده است. مديران 

دولتی خودشان مهم ترين مانع هستند. قرار است 
اصلاحات و شفافيت قرار اســت از خود دولت آغاز 
شود. قرار است با تاکيد رييس جمهور قصد داريم تا 

بر اين مقاومت غلبه کنيم.
خاندوزی در پاسخ به ســوالی در مورد علت طرح 
موضوع مولدسازی دارايی های دولت در سران قوا 
گفت: آسيب شناسی انجام شد و بر اين اساس موانع 
شناسايی شــد. اولين مانع اين بود که دستگاه ها 
از اعلام اموال خود خودداری می کردند. ســامانه 
مربوط به اموال از قبل ايجاد شــده بود اما بسياری 
از دستگاه ها استنکاف می کردند. تا امروز به رکورد 
های سامانه بيش از ۷۰ درصد افزوده شده و بيش 
از يک ميليون املاکی داريم که شناســايی رسمی 
شدند و مســئله معارض آنها حل شده است. ۶۰۰ 
هزار رکورد در حال حاضــر به بيش از يک ميليون 

رسيده است.
وی با بيان اينکــه نکته ديگر مربــوط به در حال 
اســتفاده و يا راکد بودن دارايی ها اســت، گفت: با 
همکاری وزرای آموزش و پرورش و جهاد کشاورزی 
موارد متروکه و بلااســتفاده شناســايی شدند که 
می توان از آنها استفاده کرد و آنها را به يک پيمان کار 
داد تا به نوعی براســاس تهاتر کار انجام دهند. به 
اين دليل مديران دولتی علاقه بــه فروش ندارند 
قيمت های نامعقولی تعيين می کنند. در شرايطی 
که دولت های گذشــته ملاکين بزرگ بودند. اين 
نهضت که مسئولان دولت را مکلف می کند تا هر جا 
ساختمان بلااستفاده ای ديدند معرفی کنند و بدانند 

که از منابع برای استان خود آنها استفاده می شود.
وزير اقتصاد با تاکيد بر اينکه مانع ديگر خود موضوع 
مولدسازی بود، گفت: در گذشته يک مسير بود که 
فروش اموال است. بســياری از اين دارايی ها اين 
قابليت را دارند تا اجاره داده شوند. کسی می تواند 
مديريت را برعهده بگيرد کــه بهره وری را افزايش 
دهد. برخی از موارد آن قدر بزرگ هستند که امکان 
فروش يکجای آنها وجود ندارد در نتيجه فروش به 
صورت يونيت در دســتور کار قرار خواهد گرفت. 
براين اساس می توانيم بنگاه های زيان ده را نجات 
دهيم و مردم را ســهيم کنيم. ضمــن اينکه باب 
نظارت مردم را نيز باز خواهيم کرد. يکی از مهم ترين 
مصوباتی که در مدت اخير در کميته مولدســازی 

داشتيم، شفافيت است.

خاندوزی: مولدسازی را در اتاق شيشه ای انجام می دهيم

یک میلیون دارایی دولتی شناسایی شد

کاهش ۵۷۰۰۰ واحدی شاخص کل
معاملات بورس تهران با کاهش ۵۷۰۰۰ واحدی 
شاخص کل به پايان رسيد. بورس تهران با فشار 
عرضه بسيار بالايی روبه رو بود و در نهايت شاخص 
کل با کاهش ۳.۶۲ درصــدی به عدد ۱ ميليون و 
۵۴۲ هزار واحدی رســيد. شاخص هم وزن نيز با 
کاهش ۳ ۸. درصدی از سقف تاريخی خود فاصله 

گرفت و به عدد ۴۸۴ هزار واحد رسيد.
ارزش معاملات خرد بازار ســهام امــروز ۸۱۰۰ 
ميليارد بوده که از اين مقدار ۴۸۰۰ ميليارد متعلق 
به بازار بورس، ۲۳۰۰ميليارد متعلق به فرابورس و 
۱۰۰۰ ميليارد متعلق به صندوق های سهامی بوده 
است که از اين بين بيشترين ارزش معاملات متعلق 
به گروه خودرو و قطعات و ســپس فلزات اساسی 
بوده است. در بين نمادهای بازار سهام بيشترين 
ارزش معاملات متعلق به پالايش و سپس خودرو 
بوده است. خروج پول سنگينی از بازار سهام رخ داد 
و حقيقی ها اقدام به خروج ۲۱۰۰ ميليارد پول از 
بازار سهام کردند. بيشترين خروج پول حقيقی از 
گروه فلزات اساسی و سپس شيميايی ثبت شده 
است. سرانه فروش حقيقی ها در بازار امروز ۳۱.۵ 
ميليون تومان و سرانه خريد آن ها ۲۲.۸ ميليون 
تومان بوده که نشان دهنده دست برتر خرس ها در 

کليات معاملات امروز بازار سهام است.

نحوه برگشــت ارز حاصل از 
صادرات به صورت اسکناس

از دوم بهمن ماه صادرکنندگان می توانند اسکناس 
حاصل از صادرات خود را به شعب بانک ملی ايران 
در مبــادی ورودی دهند و رســيد آن را دريافت 
کنند. بر اساس دســتعور العمل سازمان توسعه 
تجارت از تاريخ ۰۲/۱۱/۱۴۰۱ صادرکننده/آورنده 
در مبادی ورودی کشــور پس از طی تشريفات 
گمرکی، اســکناس حاصل از صادرات را تحويل 
شعب/باجه های بانک ملی ايران مستقر در مبادی 

ورودی می دهد.
بانک ملی ايران معادل ريالی اســکناس تحويلی 
را براساس نرخ خريد اسکناس مندرج در تابلوی 
صرافی ملی ايران محاســبه و نسبت به تحويل 
رســيد آن )به نام صادرکننده/صادرکنندگان( 
به صادرکننده/آورنده اســکناس اقدام می نمايد. 
صادرکنندگان می توانند در هر زمان با مراجعه به 
شعب ارزی بانک ملی ايران با ارائه رسيد، نسبت 
بــه دريافت ريال در حســاب ريالی خــود اقدام 
نمايند. بديهی اســت بانک ملی ايران براســاس 
 تاريخ تحويل ارز، نسبت به رفع تعهد صادرکننده 

اقدام خواهد نمود.
صادرکنندگانی که تا پيش از اجرای اين بخشنامه 
اقدام به ورود اسکناس به داخل کشور نموده اند، 
با مراجعه به شــعب ارزی بانک ملی ايران با ارائه 
اظهارنامه ورود ارز به کشــور نسبت به فروش ارز 
خود به آن بانک براساس نرخ روز خريد اسکناس 
مندرج درتابلوی صرافی ملــی ايران و رفع تعهد 

صادراتی خود اقدام نمايند.

ادامه فروش ربع سکه در بورس
فروش ربع سکه در بورس ادامه دارد؛ متقاضيان بايد 
دقت کنند در صورت پيشنهاد قيمت های بالاتر به 
همان قيمت سکه را دريافت خواهند کرد. بنابراين 
قيمت های درخواستی خريداران بايد با توجه به 
ارزش ذاتی طلا و نرخ ارز درج شود تا افراد متضرر 
نشوند. سفارش گيری خريد ربع سکه بانک مرکزی 
نماد )سکه ۰۳۱۲ ن ۰۶(، روز يکشنبه از ساعت 

۰۹:۰۰ شروع و ساعت ۱۳:۰۰ تمام شد.
طبق اعــلام بــورس کالا، معاملات ايــن نماد به 
صورت ثبت سفارش )Book Building( انجام 
می شود، در صورت تخصيص گواهی سپرده کالايی 
به مشتری، قيمت معامله دقيقاً همان قيمت ثبت 
شده در سفارش خريد مشــتری خواهد بود. روز 
شنبه در سومين روز از مرحله دوم عرضه ربع سکه 
بهار آزادی از سوی بانک مرکزی در بورس کالا، هزار 
و ۸۱۲ قطعه ربع سکه بهار آزادی با حداقل قيمت 
۸ميليون و ۹۰هزار تومــان به متقاضيان فروخته 
شد. اين عرضه به روش حراج چند قيمتی اجرايی 
می شود. در سومين روز عرضه، حداکثر قيمت برای 
هر قطعه ربع سکه ۱۶ ميليون تومان ثبت شده بود. 
اين درحالی است که قيمت ربع سکه در بازار آزاد 
طی روز گذشــته ۹ ميليون تومان بود! در روزهای 
قبل نيز برخی خريداران ربع ســکه بورسی را در 

قيمت های ۱۱ تا ۱۴ ميليون تومان خريده بودند.
متقاضيان بايد دقت کنند در صورت پيشــنهاد 
قيمت های بالاتر به همان قيمت سکه را دريافت 
خواهند کرد. بنابر اين قيمت های درخواســتی 
خريداران بايد با توجه به ارزش ذاتی طلا و نرخ ارز 
درج شود تا افراد متضرر نشوند. طبق اعلام قبلی، 
حراج ربع سکه در بورس کالا هفت روز کاری ديگر 

ادامه دارد.
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براســاس آخرين گزارش ســالانه بريتيش پتروليوم 
)BP(، ايران با سوزاندن سالانه ۱۸.۵ ميليارد مترمکعب 
گازهای همراه، رتبه دوم جهــان را در اختيار دارد. در 
ايران سالانه ۱۸.۵ ميليارد مترمکعب گازهای همراه 
نفت، بدون اســتفاده از بين مــی رود. به منظور بهره 
برداری از اين منبع بزرگ گاز، در جلســه ۱۴ دی ماه 
ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی، طرح بزرگ جمع آوری 
گازهای مشعل در شرق کارون )بيدبلند خليج فارس( 
که حدود يک سوم از اين گاز را بازيابی می کند، به عنوان 
يکی از ۱۶ پروژه اولويت دار دولت سيزدهم ذيل طرح 
»توسعه زنجيره ارزش نفت و گاز« به تصويب رسيد و به 
منظور پيگيری مستمر تا حصول نتيجه در دستور کار 

وزارت نفت قرار گرفت.
براســاس آخرين گزارش ســالانه بريتيش پتروليوم 
)BP(، ايران با سوزاندن سالانه ۱۸.۵ ميليارد مترمکعب 
گازهای همراه، رتبه دوم جهان را در اختيار دارد که اين 
رقم دو برابر مقدار فلرينگ در آمريکا و ونزوئلا است. با 

فرض قيمت صادراتی ۳۵ سنت برای هر متر مکعب گاز 
ايران، سالانه بيش از ۶ ميليارد دلار عدم النفع به کشور 
تحميل می شود. همچنين ميزان صادرات گاز ايران در 
سال ۲۰۲۱ حدود ۱۷.۳ ميليارد دلار بود که از ميزان 

سوزاندن گازهای همراه در اين سال کمتر است.
در حال حاضر که کشــور با چالش ناترازی گاز مواجه 
اســت، جمع آوری گازهای همراه به عنــوان يکی از 
راه حل های افزايش عرضه گاز طبيعی بايد مورد توجه 
جدی قرار گيرد. در حقيقت جمع آوری و اســتفاده از 
گازهای همراه به عنوان خوراک در پالايشگاه های گاز، 
می تواند بيش از ۵۰ ميليون مترمکعب در روز به حجم 
توليد گاز طبيعی کشور اضافه کند. علاوه بر آن در اين 
پالايشگاه ها محصولات با ارزشی همچون اتان، پروپان، 
بوتان و پنتان نيز توليد خواهد شــد که بازار داخلی و 
صادراتی قابل توجهی به عنوان ســوخت يا خوراک 

واحدهای الفين پتروشيمی دارند.
عمده خوراک گاز پالايشــگاه بيدبلند خليج فارس از 

طريق جمع آوری گازهای مشعل در شرق کارون تامين 
می شود. کل گاز غنی ورودی به اين پالايشگاه روزانه 
۵۷ ميليون مترمکعب خواهد بــود که ۷۵ درصد گاز 
توليدی پس از پالايش و جداسازی در قالب گاز متان 
به شبکه سراسری گاز کشور باز می گردد و ۲۵ درصد 
ديگر محصولات جانبی است. هدف از طراحی و ساخت 
پالايشــگاه گاز بيدبلند خليج فارس توليد روزانه ۴۸ 
ميليون مترمکعب گاز شيرين و پالايش شده متان برای 
تزريق به شبکه سراسری، سالانه ۱.۵ ميليون تن اتان 

و ۱.۵ ميليون تن گاز مايع شامل پروپان و بوتان است.
قرارداد طرح توسعه ای جمع آوری گازهای مشعل در 
شــرق کارون به مبلغ ۱.۲ ميليارد دلار بين هلدينگ 
خليج فارس و شرکت ملی مناطق نفت خيز جنوب در 
سال ۹۷ امضا شد. اجرای اين طرح از سوی پالايشگاه 
بيدبلند خليج فارس ضمن اينکــه به خاموش کردن 
مشعل های منطقه کمک می کند، خوراک اين پالايشگاه 
را هم تثبيت می کند. جمع آوری گازهای همراه منطقه 

شرق کارون، از فلرينگ بيش از ۵ ميليارد مترمکعب گاز 
در سال جلوگيری می کند.

تا کنون روند اجرای طرح عظيم جمع آوری گازهای 
مشعل در شرق کارون ســرعت قابل قبولی نداشته و 
منجر به فعاليت پالايشگاه بيدبلند با نيمی از ظرفيت 
اسمی خود شده است. به نظر می رسد روند کند اجرای 
اين پروژه به علت عدم پيگيری مستمر آن و مشکلات 
مرتبط با مديريت پروژه است. بنابراين تعيين متولی 
مشخص و هماهنگی بين دستگاهی و صدور دستورات 

لازم در اين زمينه جهت تسريع کار ضرورت دارد.
در اين راستا در جلســه ۱۴ دی ماه ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی، ۱۶ اقدام و پروژه توسعه ای اولويت دار 
دولت سيزدهم ذيل طرح »توسعه زنجيره ارزش نفت 
و گاز« به تصويب رسيد و به منظور پيگيری مستمر تا 
حصول نتيجه در دســتور کار وزارت نفت قرار گرفت. 
يکی از اين ۱۶ پروژه، طرح عظيم جمع آوری گازهای 

مشعل در شرق کارون )بيدبلند خليج فارس( است.

مديرکل شــرکت های دولتی وزارت امــور اقتصادی و 
دارايی گفت: امسال برای نخســتين بار دستورالعمل 
حاکميت شرکتی توسط وزير اقتصاد به شرکت ها ابلاغ 
شده است که در طول ســال پايش و در مدت يک سال 
به قانون دائمی تبديل می شــود. به گزارش وزارت امور 
اقتصادی و دارايی، »محمد عنبری« در تشريح آخرين 
وضعيت شرکت های دولتی و شفافيت صورت های مالی 
اين شرکت ها افزود: حاکميت شــامل ارکان مختلفی 
از جمله وزارتخانه ها، موسســات عمومی غير دولتی، 
صندوق های بازنشستگی، ســازمان های مناطق آزاد، 
شهرداری ها، بنيادها و موارد ديگر است، اما شرکت های 
دولتی به طور مشخص شرکت هايی است که ۵۰ درصد و 
بيشتر از سهم آن متعلق به دولت باشد. وی بيان داشت: در 
برخی شرکت ها با وجود سهام کمتر دولت، اما همچنان 
مديريت آنها بر مبنای نظر دولت انجام می شود که به اين 
شرکت ها، شرکت های تحت کنترل دولت می گويند. 
برخی شــرکت ها نيز متعلق به نهادهای عمومی غير 
دولتی هستند. عنبری توضيح داد: شرکتی دولتی است 
که مجمع عمومی آن را نمايندگان دولت تشکيل دهند.

وی با اشاره به وجود ۴۵۱ شــرکت دولتی، يادآور شد: 
از اين تعداد ۸۹ شــرکت اصلی و مادر تخصصی و ۳۶۲ 
شرکت فرعی و تابعه هستند و آنچه در پيوست ۳ بودجه 
درج می شود ۳۷۰ شرکت از همين ۴۵۱ شرکت هستند 

و برخی شرکت ها هم شرکت های غير فعال هستند.

شرکت دولتی مشمول واگذاری در سال جاری 4۶
مديرکل شرکت های دولتی وزارت امور اقتصادی و دارايی 
اظهار داشت: از کل شرکت های اصلی و مادر تخصصی، 
تعداد ۹ شرکت اصلی و ۳۷ شرکت از شرکت های فرعی 
در فهرست شرکت های دولتی مشمول واگذاری در سال 

۱۴۰۱ هستند. وی با اشاره به اينکه در سال ۹۵، ۷۰ درصد 
از کل بودجه عمومی کشور متعلق به شرکت های دولتی 
بود، يادآور شد: اين نسبت تقريباً در سال های بعد هم به 
همين شکل بود و در سال جاری، ۵۹.۲ درصد و در لايحه 
بودجه ســال آينده ۵۸.۸ درصد پيش بينی شده است. 
عنبری درباره بالا بودن سهم شرکت های دولتی از بودجه 
کل کشور، توضيح داد: شرکت های دولتی خود درآمد زا 
هستند، از درآمد خود ارتزاق می کنند و درآمدهای آنها 
در بودجه عمومی کشــور نيز لحاظ می شود. مديرکل 
شرکت های دولتی وزارت اقتصاد تاکيد کرد: پرداخت های 
شرکت های دولتی از همان الگويی تبعيت می کند که 
پرداخت های دولتی بر مبنای آن انجام می گيرد و هيچ 
مدير شرکت دولتی نمی تواند بيشتر از آن سقفی که در 
قانون بودجه تعيين شده حقوق و مزايا داشته باشد. وی 
با اشاره به تصويب آيين نامه حقوق و دستمزد مديران در 
دولت طی يک ماه گذشته يادآور شد: در آنجا تاکيد شد 
که درباره شرکت های دولتی حتی آن سقف هم در نظر 
گرفته نمی شــود چرا که يک شرکت کوچک و شرکت 
ديگر بزرگ است بنابراين نمی توان گفت که سقف تعيين 

شده به همه مديران بايد تعلق گيرد.
عنبری تاکيد کرد: در هزينه های يک شــرکت دولتی 
نهايت آن هفت درصد مربوط به حقوق و دستمزد است 
و در مجموعه شرکت ها چنين نسبتی وجود دارد و ما به 
اشتباه تمرکز را بر روی همان هفت درصد می گذاريم 
البته اگر جايی درســت هزينه نمی شود بايد در همان 
درصد کم هم جلوی آن گرفته شود اما عمده هزينه ها 

مربوط به قيمت تمام شــده يک خدمت است؛ اگر قرار 
است هزينه بهره ور شود بايد دقيقا در همين بخش انجام 
شود. وی با اشاره به تعيين حسابرس در مجمع عمومی 
هر ساله شرکت ها يادآور شد: همه شرکت های دولتی به 
واسطه حسابرسی که انجام می شود مورد نظارت قرار 
می گيرند و اطلاعاتی که روی کدال منتشر شده، صورت 
های مالی اين شرکت ها اســت . مديرکل شرکت های 
دولتی وزارت اقتصاد با اشاره به انتشار صورت های مالی 
تمام شرکت های دولتی بر روی ســامانه کدال و حتی 
مازاد بر آن يعنی شرکت هايی که تحت حاکميت دولت 
هستند، يادآور شد: بر اســاس نظر رئيس جمهوری و 
پيگيری های وزير اقتصاد از سال گذشته مکلف به انتشار 
صورت های مالی شرکت های دولتی شده ايم، که در سال 
گذشته تمام صورت های مالی مربوط به سال ۹۸ و ۹۹ 
حسابرسی شده شرکت های که در دسترس مجموعه 

وزارت اقتصاد بود يعنی ۱۹۸ مورد منتشر شد.

شناسایی یک هزار شرکت دولتی
وی افزود: امسال برای نخســتين بار بر مبنای تکليف 
قانونی و همچنيــن پيگيری وزير اقتصاد شناســايی 
شرکت های تحت کنترل دولت و شرکت های دولتی را 
در دستور کار قرار داديم اين شرکت ها در حال شناسايی 
است که تعداد آنها بيش از يک هزار شرکت است. مديرکل 
شرکت های دولتی وزارت اقتصاد با اشاره به اينکه مکلف 
به انتشار صورت های مالی اين شــرکت ها برای عموم 
مردم هستيم اظهارداشت: تا سال ۹۸ حتی نمايندگان 

در کميسيون تلفيق بودجه نيز به اين صورت های مالی 
دسترسی نداشتند هرچند بودجه شرکت های دولتی را 
تصويب و بررسی می کردند اما صورت های مالی آنها را 
در دسترس نداشتند. وی اضافه کرد: در سال ۹۸ بودجه 
شرکت های دولتی به دست نمايندگان مجلس رسيد 
اما از سال ۱۴۰۰ برای عموم مردم صورت های مالی را 
منتشر کرديم. عنبری يادآور شد: امسال در دو فاز، يک بار 
در مهرماه يکبار در دی ماه صورت های مالی شرکت های 
حسابرسی شده را منتشر کرديم که در نوبت اول ۳۹۶ 
شــرکت و در نوبت دوم ۲۰۷ شــرکت يعنی مجموعه 

صورتهای مالی ۶۰۳ شرکت غير بورسی را منتشر شد.
مديرکل شــرکت های دولتی افزود: با احتساب ۴۰۰ 
صورت مالی شرکت های بورسی که ملزم به انتشار در 
کدال هســتند مجموعه بيش از هزار شرکت دولتی و 
تحت کنترل دولت اکنون صورت های مالی شــفافی 
در کدال دارند. وی آمادگی اداره کل امور شــرکت های 
دولتی وزارت اقتصاد از حمايت پژوهش ها و پژوهشگرانی 
که در موضوع شرکت های دولتی و صورت های مالی به 
پژوهش بپردازند خبر داد و گفت: کارشناسان، اساتيد 
دانشگاه و پژوهشگران و انديشکده ها با مطالعه و بررسی 
اين صورت های مالی مطالباتی را در فضای عمومی درباره 
عملکرد شرکت ها مطرح کردند و آثار اين نظارت عمومی 
را می توان در رفتار شرکت هايی که صورت های مالی آنها 

شفاف شده نسبت به ديگر شرکت ها ديد.
عنبری گفت: بخش عمده ای از سود شرکت دولتی در 
اختيار دولت قرار می گيرد. هزينــه تملک دارايی های 
سرمايه ای )بودجه عمرانی( در سال بعد ۳۰۰ هزار ميليارد 
تومان و در شرکت های دولتی ۵۴۰ هزار ميليارد تومان 
است؛ يعنی ۱.۵ برابر بودجه عمرانی کشور، شرکت های 

دولتی پروژه عمرانی در کشور اجرا می کنند.

تدبیر وزارت نفت برای افزایش تولید و کاهش ناترازی گاز

دستورالعمل حاکميت شرکتی برای نخستين بار ابلاغ شد 

شناسایی بیش از هزار شرکت دولتی

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

با دســتور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی قــرارگاه نظارت 
میدانی بــر طرح هــای اشــتغال اســتانی وزارت کار آغاز 
به کار کرد. حبیــب الله جلیلی- مدیرکل امور اســتان های 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی از آغاز بــه کار قرارگاه 
اشــتغال با هدف نظــارت میدانی بــر طرح های اشــتغال 
توســط اداره کل امور اســتان ها خبر داد و گفت: تشــکیل 
»قرارگاه اشتغال کشور« در امور اســتان های وزارت تعاون، 

 کار و رفــاه اجتماعی حســب دســتور مقام عالــی وزارت 
انجام گرفت.

وی افزود: نظر به تأکید رئیس محترم جمهور درخصوص ایجاد 
تعهد یک میلیون شغل در سال در همایش نظارت ستادی و 
اجلاسیه سراسری مدیران اجرایی اســتان ها و دستگاه های 
تابعه این وزارت و دستور وزیر کار در جهت تحقق تعهد صورت 
گرفته، طی جلســه ای که با همکاری معاونت اشتغال برگزار 

شد، مقرر گردید "قرارگاه اشتغال" با هدف نظارت حضوری 
بر طرح های اشتغال ثبت شده در سامانه رصد در اداره کل امور 

استان ها فعالیت خود را آغاز کند.
طبــق اعــلام وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی، 
جلیلی گفــت: فعالیت این قــرارگاه از روز شــنبه ۸ بهمن  
ماه آغاز شــده و تا روز شــنبه ۲۰ اســفندماه ادامه خواهد 
داشــت و توســط ادارات  کل اســتان ها پیگیــری و 

 کمیتــه ای در ایــن دفتــر فعالیــت آن را رصــد و ارزیابی 
می کند.

مدیرکل امور اســتان های وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
افزود: مقرر اســت اســتان ها در بازه زمانی ۴۰ روز فعالیت 
قرارگاه اشتغال تمام طرح های ثبت شــده در سامانه رصد را 
طی هماهنگی با مراکز مشــاوره و خدمات کارآفرینی طرف 
قرارداد به صورت میدانی و حضوری، نظارت و هر ۴۸ ساعت 

یک بار گزارش میزان نظارت صورت  گرفتــه را اعلام کنند. 
به گفته وی گزارش دریافتی با گزارش جامع ســامانه سانار 
تطبیق داده شده، جمع بندی لازم صورت گرفته و در اختیار 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی قرار خواهد گرفت.مدیرکل 
امور استان های وزارت کار گفت: بنا داریم در ۴۰ روز فعالیت 
این قرارگاه حداقل ۱۵ مورد گزارش ارزیابی استان ها جهت 

استحضار وزیر کار ارسال شود.

بخش خدمات با ۵۱.۱ درصد بیش  ترین سهم اشتغال را در فصل پاییز 
امسال به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدی بخش های صنعت 
با ۳۴.۶ درصد و کشاورزی با ۱۴.۳ درصد قرار دارند. به گزارش تسنیم، 
مطابق نتایج طرح آمارگیری نیروی کار پاییز۱۴۰۱ بررسی نرخ بیکاری 
افراد ۱۵ ساله و بیش تر نشان می دهد که ۸.۲ درصد از جمعیت فعال 
)شاغل و بیکار(، بیکار بوده اند. بررسی روند تغییرات نرخ بیکاری حاکی 
از آن است که این شاخص، نسبت به فصل مشابه در سال قبل ) پاییز 

۱۴۰۰( ، ۰.7 درصد کاهش یافته است. در پاییز ۱۴۰۱، به میزان ۴۱.۰ 
درصد جمعیت ۱۵ساله و بیش تر از نظر اقتصادی فعال بوده اند، یعنی در 
گروه شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت 
اقتصادی حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال 

قبل )پاییز ۱۴۰۰( ۰.۱ درصد افزایش یافته است.
جمعیت شاغلین ۱۵ساله و بیشتر در این فصل ۲۴میلیون و 7۰هزار 
نفر بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل ۵۳۵هزار نفر افزایش داشته 

است. همچنین جمعیت غیرفعال از نظر اقتصادی )اعم از افراد محصل، 
خانه دار، دارای درآمد بدون کار مانند بازنشســتگان و...( ۳7میلیون و 
۶79هزار نفر بوده که نسبت به فصل مشابه ســال قبل ۳۶۲هزار نفر 
افزایش داشته است. بررسی اشتغال در بخش های عمده اقتصادی نشان 
می دهد که در پاییز ۱۴۰۱، بخش خدمات با ۵۱.۱ درصد بیش  ترین 
سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدی بخش های 

صنعت با ۳۴.۶ درصد و کشاورزی با ۱۴.۳ درصد قرار دارند.

سازمان امور مالیاتی در بخشنامه ای ماخذ 
محاسبه مالیات و عوارض شماره گذاری، 
عوارض سالانه و مالیات نقل و انتقال انواع 
خودروهای سبک و سنگین و موتورسیکلت 
های تولید داخل یا وارداتــی را ابلاغ کرد. 
داود منظور رئیس کل سازمان امور مالیاتی 
در بخشــنامه ای ماخذ محاسبه مالیات و 
عوارض شــماره گذاری، عوارض ســالانه 
و مالیــات نقل و انتقال انــواع خودروهای 
سبک و سنگین و موتورسیکلت های تولید 
داخل یا وارداتی موضوع مــواد ۲۸، ۲9 و 
۳۰ قانون مالیات بــر ارزش افزوده مصوب 
 سال ۱۴۰۰ و ماده ۱7 قانون مالیات های 

مستقیم را اعلام کرد.
در این بخشــنامه آمده اســت: در اجرای 
تبصره )۱( مــاده )۲۸( قانــون مالیات بر 
ارزش افــزوده مصــوب ســال ۱۴۰۰، 
بدینوســیله فایــل الکترونیکــی حاوی 
مأخذ محاســبه مالیات و عوارض شماره 
گذاری عوارض ســالانه و مالیــات نقل و 
انتقال انواع خودروهای ســبک و سنگین 
و موتورسیکلتهای تولید داخل یا وارداتی 
موضــوع مــواد )۲۸(، )۲9( و )۳۰( قانون 
مذکــور و مــاده )۱7( قانــون مالیاتهای 
مستقیم، به شــرح جداول ذیل برای اجرا 
در سال ۱۴۰۲ ارسال می شود؛۱ - مأخذ 
محاسبه مالیات و عوارض شماره گذاری، 

عوارض سالانه آلایندگی انواع خودروهای 
ســبک و ســنگین تولید داخل۲ - مأخذ 
محاسبه مالیات و عوارض شماره گذاری، 
عوارض سالانه و عوارض سالانه آلایندگی 
انواع خودروهای سبک و سنگین وارداتی۳- 
مأخذ محاســبه مالیات و عوارض شماره 
گذاری، عوارض ســالانه و عوارض سالانه 
آلایندگی انواع موتورســیکلت های تولید 

داخل
۴- مأخــذ محاســبه مالیــات و عوارض 
شماره گذاری، عوارض ســالانه و عوارض 
سالانه آلایندگی انواع موتورسیکلت های 
وارداتی۵- مأخذ محاســبه مالیات نقل و 
انتقال انواع خودروهای ســبک و سنگین 
تولید داخــل۶- مأخذ محاســبه مالیات 
نقل و انتقــال انواع خودروهای ســبک و 
ســنگین وارداتی مأخذ محاســبه مالیات 
نقل و انتقــال انــواع موتورســیکلتهای 
تولید داخــل 7- مأخذ محاســبه مالیات 
 نقل و انتقال انــواع موتورســیکلت های 

وارداتی.
شایان ذکر است؛ در اجرای تبصره )۱( ماده 
)۲۸( قانون صدر الاشــاره، ماخذ مالیات و 
عوارض برای وســائط نقلیه ای که جدیداً 
تولید یا وارد می شوند، توسط دفتر فنی و 
مدیریت ریسک مالیاتی این سازمان تعیین 

و اعلام می شود.

مدیرعامــل شــرکت ملــی پخــش فرآورده هــای نفتــی از همه 
شــرکت های دانش بنیان فعال در حوزه تجهیزات ســامانه هوشــند 
 ســوخت، برای تکمیل فرآیند بومی ســازی تجهیزات این ســامانه 

دعوت کرد.
علی اکبــر نژادعلــی در آییــن رونمایــی از تولید کارت هوشــمند 
ســوخت با حضور ابوالفضل نجارزاده، سرپرســت بانک ملی در محل 
ســاختمان مرکزی بانک ملی ایران گفت: یکــی از چالش های ما در 
حوزه تجهیزات ســامانه هوشمند ســوخت، انحصاری بودن فناوری 
تراشــه های کارت هوشــمند ســوخت بود که تنهــا در اختیار چند 
کشور بود و خوشــبختانه هم اکنون به سمت بومی ســازی در حوزه 
کارت های هوشمند سوخت ازسوی بانک ملی گام برداشته  و امیدواریم 
همه فرآیند تولید کارت های هوشــمند ســوخت و نیز تجهیزات این 
 سامانه بومی سازی شود و بتوانیم از کشــورهای خارجی به طور کامل 

بی نیاز باشیم.
وی افزود: در زمینه تولید و تحویل کارت های هوشــمند ســوخت با 
مشکلاتی روبه رو شده بودیم که با کمک دوستان ما در شرکت چاپ و 
نشر بانک ملی، این مشکل برطرف شده است. مدیرعامل شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی بیان کرد: قرارداد امضا شده با بانک ملی ایران 
مبنی بر تولید و تحویل یک میلیون قطعه کارت هوشمند سوخت است 
که تاکنون ۸۰۰ هزار قطعه از آن تحویل شده و ۲۰۰ هزار قطعه دیگر 
نیز به زودی تحویل خواهد شد که امیدواریم بتوانیم با این فرآیند، کارت 

سوخت مالکان خودروها را با سرعت بیشتری تحویل دهیم.
نژادعلی همچنین با دعوت از همه شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه 
تجهیزات کارت هوشمند سوخت برای تکمیل فرآیند بومی سازی این 
تجهیزات، گفت: امیدواریم با همکاری شــرکت های دوازده گانه ای که 
در حوزه پرداخت الکترونیک فعال هستند و می توانند با سرمایه گذاری 
در زمینه نوسازی تجهیزات جایگاه های عرضه همکاری کنند، به سمت 

نوسازی تجهیزات سخت افزاری و نرم افزاری سامانه هوشمند سوخت 
در کشــور حرکت کنیم. وی با تأکید بر اینکه فناوری سامانه هوشند 
ســوخت نیاز به تعدادی ادوات و ابزار دارد، گفت: ما از خدمات بعضی 
از شرکت ها به منظور نوسازی این سامانه استفاده کرده ایم، اما با توجه 
به تأکیدهای مقام معظم رهبری بر حمایت از شرکت های دانش بنیان 
به دنبال شرکت هایی هســتیم که بتوانند فناوری ســامانه هوشمند 

سوخت را بومی سازی کنند.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با اشاره به فرسوده و 
ناکارآمد شدن بعضی از تجهیزات جایگاه های عرضه سوخت، بیان کرد: 
تاکنون موفق شده ایم بعضی از تجهیزات سامانه هوشمند سوخت که 
قدمت ۲۰ ساله دارند، با همکاری چند شرکت دانش بنیان بومی سازی 
کنیم که امروز چند نمونه از آن در جایگاه های عرضه سوخت نصب و 
راه اندازی و آزمون های چندباره آن نیز انجام شده و به مرحله قرارداد 
رسیده و تولید انبوه آن آغاز و با تجهیزات قدیمی جایگزین شده است.

نژادعلی سامانه هوشمند ســوخت را طرحی ملی و بی نظیر در دنیا در 
حوزه سامانه های هوشــمند اعلام کرد و گفت: با راه اندازی این سامانه 
در سال ۸۵ و سهمیه بندی بنزین در سال ۸۶، از مصرف افسارگسیخته 
بنزین در کشور جلوگیری شــد و شاهد کاهش ۱۲.۵ درصدی مصرف 

بنزین در کشور بودیم
سرپرســت بانک ملی با اشــاره به برنامه تحویل یــک میلیون قطعه 
کارت هوشمند ســوخت تولیدی در شرکت چاپ و نشــر بانک ملی 
به شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی ایران گفت: این شــرکت 
آمادگــی دارد ســالانه ۱۰ میلیون کارت هوشــمند ســوخت را در 
اختیار شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی قرار دهــد. ابوالفضل 
نجــارزاده در آیین رونمایی از تولید کارت هوشــمند ســوخت که با 
حضور علی اکبر نژادعلی، مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایران در ســاختمان مرکزی بانک ملی ایران برگزار شد، افزود: 

این نخســتین بار اســت که همکاری غیرتســهیلاتی با مجموعه ای 
غیرشــرکت داشــته ایم و این ظرفیــت را داریم که در گــروه بانک 
ملی خدمــات متنوعــی را ارائه دهیــم و علاقه مند هســتیم کیف 
 پول الکترونیکی ســوخت را بــرای ۵۰ میلیون مشــتری بانک ملی 

فعال کنیم.
وی با اشاره به همکاری های بانک ملی با شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی تأکید کرد: بانک ملی ایران علاقه مند است در زمینه 
تجهیز جایگاه های ســوخت و ابزارهای نو پرداخت نیز با شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی همکاری و در فراخوان نیز شرکت کرده ایم. 
امیدواریم بتوانیم سال آینده کیفیت و ســطح امنیتی این کارت های 
هوشمند تولیدی را بالاتر ببریم. این ظرفیت در همکاران ما وجود دارد 

و این دانش حاضر است و امیدواریم بتوانیم از این توان استفاده کنیم.
سرپرســت بانک ملی با اشــاره به اینکه این همکاری بــرای تحقق 
اهداف عالی کشــور و تحقق شــعار سال شــکل گرفت و با همکاری 
دو ســازمان توانســتیم محصولی را ارائه دهیم کــه در اختیار مردم 
و نظام اقتصادی کشــور قرار گیــرد، بیان کرد: در مســائل مختلف و 
تولیــدات راهبردی هر زمان وابســته به کشــورهای خارجی بودیم، 
در بزنگاه ها دســتمان خالی ماند و جایگزین نداشــتیم و امروز برای 
 این بومی سازی از همکاران خودم در شــرکت چاپ و نشر بانک ملی 

تشکر می کنم.
نجارزاده افزود: وقتی موضوع انتشــار کارت هوشمند سوخت مطرح 
شد،  متوجه شــدیم ظرفیت و علم و تجربه آن در شرکت وجود دارد و 
خوشبختانه همکاران من در این حوزه که کمبود آن در کشور احساس 
می شد، توانستند به خوبی عمل کنند و ما می توانیم این ادعا را داشته 
باشیم که پس از این از این فناوری بی نیاز هســتیم و این ظرفیت نیز 
وجود دارد که سالانه ۱۰ میلیون کارت هوشمند سوخت تحویل شرکت 

ملی پخش فرآورده های نفتی دهیم.

آغاز به کار قرارگاه نظارت میدانی بر طرح های اشتغال

سهم ۵۱ درصدی خدمات از اشتغال

ماخذ محاسبه مالیات و عوارض 
شماره گذاری خودروها 
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در دو ماه اخیر قیمت گوجــه فرنگی با افزایش 
۶۲.۵ درصدی رتبه دار نخســت در بین سبزی 
جات پرمصــرف خانوارهای ایرانی بــوده و پیاز 
قرمز بــا افزایــش ۴۶.۶7 درصــدی در جایگاه 
دوم ایســتاده است. مقایســه قیمت انواع میوه 
و ســبزیجات طبقــه متوســط از آذر تا بهمن 
حاکی از افزایــش برخی میوه و ســبزیجات و 
 تثبیت قیمت ها در برخی دیگــر، حداقل روی 

کاغذ است.
قیمت عمده سیب قرمز، پرتقال شمال، نارنگی، 
لیمو شیرین و سیب زمینی از ابتدای آذر تغییری 
نداشته اما سیب زرد با افزایش ۵.۲۶ درصدی از 
هر کیلو ۳۸ هزار تومان به ۴۰ هزار تومان رسیده 
است. پرتقال جنوب با افزایش ۱۶.۶7 درصدی 
از هر کیلو ۳۰ هزار تومان در میدان مرکزی میوه 
و تره بار به ۳۵ هزار تومان رســیده است. خیار 
رسمی نیز با افزایش ۲۱.۴۳ درصدی هر کیلوی 
آن از ۱۴ هزار تومان به ۱7 هزار تومان ختم شده 
است. پیاز زرد و شیری ۲۰ درصد افزایش قیمت 
را تجربه کردند و پیاز قرمز نیز با بیشترین افزایش 

در صدر قرار دارد. این پیاز خوش رنگ و لعاب از 
هر کیلو ۱۵ هزار تومان در ابتدای آذر به ۲۲ هزار 
تومان در اول بهمن رســیده که افزایش ۴۶.۶7 

درصدی را نشان می دهد.
بالاترین افزایش در دو ماه اخیر در اقلام آمده در 
این گزارش مربوط به بازار گوجه فرنگی اســت. 
مقایسه قیمت ها در بازار این محصول جالیزی 
نشــان می دهد گوجه فرنگی از هر کیلو ۸ هزار 
تومان با افزایش ۶۲.۵ درصدی به ۱۳ هزار تومان 

در هفته اول بهمن رسیده است.
گفتنی اســت در بازار میوه، ســیب زرد، سیب 
قرمز، پرتقال شمال، پرتقال جنوب، نارنگی، لیمو 
شیرین و در بازار صیفی جات خیار، گوجه فرنگی، 
ســیب زمینی و انواع پیازها را در این مقایسه به 
عنوان محصولات پرتقاضا در نظر گرفته ایم که 
قیمت آنها نسبت به سایر اقلام مناسب تر برای 
طبقه متوســط بوده و قابل دسترس تر هستند. 
همچنین در مقایســه قیمت ها از آذر تا بهمن 
۱۴۰۱ »سقف قیمتی« میوه ها و سبزیجات در 

فروش عمده، ملاک قرار گرفته شده است.

معاون بازرگانی داخلی شــرکت پشتیبانی امور 
دام از توزیع گوشت منجمد به صورت کامیونی 
در سطح شــهر تهران خبر داد. محمد جعفری 
درباره توزیع گوشــت منجمد گفــت: از هفته 
گذشــته در میادین سطح شــهر تهران و برخی 
نقاط پیش بینی شده برای شــرکت پشتیبانی 
امور دام، کامیون هایی اســتقرار یافته اســت و 
علاوه بر مباشــران در میدان های میوه و تره بار 
و فروشگاه های زنجیره ای، کامیون های سیار ما 
در سطح شهر، گوشت را در دسترس مردم قرار 
داده و عرضه مســتقیم خواهند داشــت. معاون 
بازرگانی داخلی شرکت پشــتیبانی امور دام از 
استقرار ۲۰ دستگاه کامیون در سطح شهر تهران 
خبر داد کــه در حال افزایش اســت. وی درباره 
این توزیع در شهرســتان ها بیان کرد: ســازمان 
پشتیبانی امور دام تابع تصمیمات ستاد تنظیم 
بازار است و در استان ها نیز تابع نظرات کارگروه 
استانی تنظیم بازار اســت. جعفری خاطرنشان 
کرد: این ســازمان نمی تواند راسا اقدام به توزیع 
گوشــت کند مگر این که مصوبه استانی به این 
شرکت تکلیف کند. وی در عین حال از سهمیه 
بندی شهرستانی خبرداد و افزود: توزیع به شکل 
گسترده و مویرگی در سطح کشور در حال انجام 
 است و طی رصد روزانه استان ها، وضعیت توزیع 

خوب است.
جعفری درباره کیفیت این گوشت یخ زده اضافه 
کرد: کیفیت به قدری خوب اســت که شخصا از 

همین گوشت منجمد استفاده می کنم. وی ادامه 
داد: ما دو منشا تامین گوشت داریم یکی واردات 
و دیگری تولیدات داخلی اســت کــه از بهترین 
دام های موجود در کشور فراوری می شود. جعفری 
همچنین تاکید کرد: مردم در صورت نارضایتی از 
کیفیت گوشت های یخی می توانند برای تعویض 

به شرکت پشتیبانی امور دام مراجعه کنند.
مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی 
وزارت جهاد کشاورزی نیز گفت: بار گوشت قرمز 
وارد کشور شــده و پس از بسته بندی در میادین 
اصلی شــهرداری شــهر تهران توزیع می شود. 
مســعود امراللهی در بخش خبر ســیما درباره 
وضعیت توزیع گوشــت قرمز گــرم اظهارکرد: 
بار گوشت قرمز وارد کشور شــده و پس از انجام 
بسته بندی، شهروندان می توانند از امروز گوشت 
قرمز را فروشگاه های زنجیره ای و میادین اصلی 

شهرداری تهران خریداری کنند.
وی افزود: هر کیلو ران و سردست گوساله کیلویی 
۲۱۵ هــزار تومان قیمت گذاری شــده اســت. 
همچنین گوشت گوساله مخلوط هر کیلو ۱9۲ 
هزار تومان و چرخ کرده ۱7۰ تومــان از فردا در 
میادین اصلی شهرداری قابل تهیه است. امراللهی 
درباره قیمت گوشــت گوسفندی اظهار کرد: هر 
کیلو شقه گوسفند ۲۲۰ هزار تومان بوده و هدف 
این است با تکمیل زیرساخت های شبکه توزیع 
تا دو روز آینده گوشت قرمز گرم نیز مانند مرغ با 

قیمت مصوب توزیع سراسری شود.

مشــاور وزیر اقتصاد گفت: 
در مرحلــه دوم طــرح 
هوشمندســازی یارانه آرد 
و نان محدودیت تولید نان 
به دلیل محدودیت سهمیه 
برای نانوایان برداشته می شود و جبران کمک هزینه 
نانوایــان افزایش تــا دو برابری خواهد داشــت. به 
گزارش تسنیم، محمد جلال در مورد فاز دوم طرح 
هوشمندسازی یارانه آرد و نان اظهار کرد: در این طرح 
دولت به هیچ عنوان یارانه نان را کاهش نخواهد داد 
و حذف نخواهد کرد؛ پیش بینی یارانه نان در ســال 
گذشته در بودجه حدود 7۰ هزار میلیارد تومان بوده 
و در ســال آینده نیز حدود ۱۰۵ هزار میلیارد تومان 
منابعی اســت که برای یارانه نان در نظر گرفته شده 

است که نشان دهنده افزایش ۵۰ درصدی است.
وی افزود: اما نکته ای که در طرح هوشمندســازی 
یارانه آرد و نان به آن پرداخته می شود، کاهش هدر 

رفت مصارف آرد یارانه ای در کشور است. ما در واقع 
در مرحله نخست طرح، زیرساختی را برای تکمیل 
زنجیره داده ها در فرآیند آرد و نان در کشــور برای 
نخستین بار به نقطه عملیات رساندیم و این زیرساخت 
محملی را فراهم کرد که ما بتوانیم وارد مرحله دوم 
هوشمندسازی و متناسب کردن دسترسی نانوایان به 

آرد یارانه ای مبتنی بر عملکرد آنها بشویم.
وی ادامه داد: بنابراین در مرحله نخســت ســاختار 
تخصیص آرد یارانه ای که در ســال های گذشته به 
شکل کاملاً معین به نانوایان تعلق می گرفت و تا همین 
اواخر هم ادامه داشت، مبنای اصلی دسترسی نانوایان 
به آرد بود، اما در مرحله جدید، نانوایان با توجه به ثبت 
تراکنش های فروش نان در کارتخوان های هوشمند 
یعنی میزان فــروش نان و پــردازش داده ها، امکان 
دسترســی به آرد یارانه ای برای آنها رقم می خورد. 
مشاور وزیر اقتصاد ادامه داد: هدف اصلی در این فاز، 
حذف محدودیت دسترسی به یارانه آرد و نان برای 
نانوایان است؛ نانوایانی که نان باکیفیت عرضه می کنند 
و مشتریان بیشتری دارند، امکان فروش بیشتر داشته 

باشند و از طرفی در مرحله دوم هزینه های نانوایان در 
قالب یک کمک هزینه به دلیل عدم تغییر قیمت نان، 
افزایش خواهد داشــت، در محله نخست حدوداً ۱۵ 
درصد جبران افزایش هزینه ها رقم خورده است و در 

مرحله دوم حدودا ۲ برابر خواهد شد.
جلال در خصوص بیش نمایی فروش متذکر شــد: 
واژه هوشمندســازی که در این طرح استفاده شد؛ 
بهره برداری از آن در همین مرحله جدید خواهد بود 
و تعداد کمی از نانوایان که تراکنش های غیرواقعی بر 
روی کارتخوان های هوشمند را ثبت می کنند، سامانه 
مجهز به یک ساختار تحلیل داده است و در این ساختار 
استفاده مکرر از یک کارت بانکی، ثبت تراکنش های 
غیرواقعی، ثبت فروش غیرمتعارف و... توسط سامانه 
تحلیل و شناسایی می شود و نانوایان با عدم رعایت 
سلامت تراکنش های خودشان، در واقع منافع آتی 
خودشان را به مخاطره می اندازند، یعنی دسترسی شان 
به کمک هزینه و یا احیاناً تأمین آرد دچار محدودیت 
می شــود؛ البته تاکنون هیچگونه محدودیتی روی 
این موضوع اعمال نشده اســت، اما در مرحله جدید 

به دلیل اینکه قرار است نظام اختصاص آرد یارانه ای 
به عملکرد گره بخورد، حتماً پردازش های هوشمند 
روی تراکنش ها اتفاق می افتد و ثبت تراکنش های 
غیرواقعی برای نانوایان منفعتی نخواهد داشت و اعتبار 

نانوا را در این سامانه کاهش می دهد.
وی خاطرنشــان کرد: در صورت اینکــه نانوا رفتار 
مناسبی داشته باشد و حرفه ای برخورد کند، قطعاً 
دسترسی ها و فرصت هایش برای فعالیت شغلی به 
شدت افزایش می یابد و خوشــبختانه تحلیل های 
ما هم نشــان می دهد درصد نانوایانی که احیاناً ثبت 
تراکنش های غیرواقعی داشته اند، درصد بالایی نبوده 
ولی در عین حال همان درصد پایین هم در مرحله دوم 

حذف خواهد شد.
مشــاور وزیر اقتصاد تأکید کرد: اصولاً نظام تعیین 
نرخنامه در کشــور، در موضوع نان توسط شوراهای 
آرد و نان استان ها اعمال می  شود، نرخنامه به صورت 
مستند اعلام شده و در تمام کارخوان های هوشمند 
در کشور اعمال شده اســت، بنابراین این در اختیار 
استان هاست و قاعدتاً انواع نان که در سامانه بیش از 
7۰۰ نوع نان و با ۴ عنوان اصلی نان تافتون، سنگک، 
لواش و بربری ثبت شده است، به دلیل اینکه وزن چانه 
مختلف، افزودنی و شرایط مختلفی دارند؛ بنابراین 
این موضوع در اختیار مدیران استانی است که با هر 
روش و تدبیری نان های خودشان را در نرخنامه درج 
کرده باشــند، به محض اعلام آنها، در سامانه اعمال 
می شود. جلال گفت: مرحله دوم، مرحله ای است که 
محدودیت تولید نان به دلیل محدودیت سهمیه برای 
نانوایان برداشته می شود، جبران کمک هزینه نانوایان 
افزایش تا دو برابری خواهد داشت، اقتصاد تولید نان به 
صورت مداوم دچار مزیت می شود و اقتصاد عدم تولید 
نان دچار محدودیت خواهد شد و این هدفی است که 
ما در مرحله دوم طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان 

در نظر گرفته ایم.
وی در خصوص دســتاوردهای این طــرح تاکنون 
بیان کرد: برآوردهای اولیه ما نشان می دهد که این 
هدررفتی که طی سالیان و دهه های گذشته به دلیل 
یارانه ای بودن نرخ نان در کشور اتفاق می افتاده، چیزی 
حدود ۲۵ درصد بوده است و ما در هدف گذاری مان 
پس از اجرای مرحله دوم طــرح؛ امیدواریم که این 
هدررفت به حداقل ممکن کاهش پیدا کند و اصولاً 
اقتصاد تولید نان، موضوع اصلی کار و تولید نانوایان 
باشــد و اصولاٌ انحراف مصارف گنــدم و آرد اقتصاد 

غیرقابل دفاعی پیدا کند.
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جزئیات اجرای مرحله دوم هوشمندسازی یارانه آرد ونان اعلام شد

تخصیص 150 هزارمیلیارد تومان به  یارانه  نان 
تناقض قیمت میوه و سبزیجات از توزیع تا بازار

توزیع کامیونی گوشت منجمد در تهران آغاز شد 

عرضه گوشت گرم تنظیم بازار با قیمت جدید

دانش بنیان ها فناوری سامانه هوشمند سوخت را بومی سازی کنند

امکان تحویل سالانه ۱۰ میلیون کارت هوشمد سوخت 
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آخر
 کسب و کار

آخرین وضعیت ارتباطی مناطق زلزله زده خوی؛
بیش از ۸۰ درصد سایت های همراه به مدار فعالیت بازگشتند 
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات آذربایجان غربی با اشاره به زلزله رخ داده در 
حوالی شهرستان خوی گفت: قطعی برق در بخشی از شهرستان خوی و روستاهای 
همجوار باعث از مدار خارج شدن ۶۰ سایت ارتباطی شده بود که خوشبختانه با 
تلاش صورت گرفته از سوی تیم های فنی اعزام شده به منطقه بیش از ۸۰ درصد 
این سایت ها به مدار بازگشتند و هم اکنون به صورت پایدار مشغول فعالیت اند و 

تلاش برای فعال کردن سایت های باقیمانده نیز در دست اقدام است.
قاســم جلیلی نژاد مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات آذربایجان غربی که در 
منطقه زلزله زده حضور دارد درباره آخرین وضعیــت ارتباطی مناطق زلزله زده 
گفت: زلزله قوی رخ داده در شهرستان خوی که با چندین پس لرزه همراه بوده، 

باعث قطع برق در منطقه شد که در پی آن ۶۰ سایت همراه از مدار خارج شد.
وی افزود: با تلاش صورت گرفته از میان سایت های قطع شده تاکنون ۵۰ سایت به 
مدار فعالیت بازگشتند و به صورت پایدار مشغول ارایه خدمات شدند و تلاش تیم 

های فنی برای فعال کردن ۱۰ سایت باقیمانده ادامه دارد.
مدیرکل ارتباطات اســتان آذربایجان غربی با بیان اینکه خوشــبختانه قطعی 
در شــبکه تلفن ثابت و فیبرنوری در منطقه گزارش نشــده است، تصریح کرد: 
هم اکنون تیم هــای فنــی از ســوی اداره کل ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
آذربایجان غربی، شــرکت مخابرات و اپراتورهای همراه به منطقه اعزام شده اند 
 و تلاش دارند تا با دیزل ژنراتورها ارسالی، چند ســایت از مدار خارج شده را نیز

 فعال کنند.
بنابه گزارش مرکز زلزله نگاری موسســه ژئوفیزیک دانشگاه تهران، زلزله قوی با 
قدرت ۵،۹ ریشتر در ساعت ۲۱:۴۴ روز شــنبه در کانونی واقع در ۶ کیلومتری 
شهرستان خوی رخ داد که پس از آن با پس لرزه های نسبتا قوی نیز همراه بوده 
است. چندی پیش نیز در ۲۸ دی ماه گذشته زلزله دیگری با قدرت ۵،۴ ریشتر در 

شهرستان خوی واقع در استان آذربایجان غربی رخ داده بود.

وزیر ارتباطات اعلام کرد:
بسیج همه امکانات برای توسعه زیرساخت های ارتباطی 

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: همــه امکانات ایــن وزارتخانه برای 
تحقق شــبکه ملی اطلاعات، توسعه پیام رســان و شــبکه اجتماعی، حمایت 
از کســب وکارهای اینترنتی، راه اندازی ســرویس اینترنت کــودک و نوجوان، 
پروژه فیبر نــوری منازل و کســب وکارها، دولت هوشــمند و دســتاوردهای 
فناوری فضایی بســیج شــده  اســت. »عیســی زارع پور« با انتشــار پسُتی در 
پیام رســان »بله« نوشــت: همان گونه که می دانید امســال تحت عنوان سال 
»تولید؛ دانش بنیان، اشتغال آفرین« نامگذاری شــده است. به همین مناسبت 
نمایشــگاهی مختصر و مفید برای نمایش توانمندی های شــرکت های دانش 
 بنیان داخلی و فعالیت های که در دســتگاه ها به واســطه آن ها انجام شده است

 برگزار شد.
وی افزود: در این نمایشــگاه وزارتخانه های مختلف از جمله ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، راه و شهرســازی، صمت، نیــرو و نفت با همــکاری بخش خصوصی 
توانمندی های داخلی حوزه های مربوط به خود را به نمایش گذاشتند.  ما نیز در 
غرفه وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات توفیق داشــتیم دقایقی میزبان رهبر 

معظم انقلاب باشیم.
زارع پور تصریح کرد: هم زمان با حضور و بازدید ایشان از دستاوردهای حوزه فناوری 
اطلاعات و ارتباطات و فناوری فضایی، بنده به همراه مدیران شرکت های خصوصی 

حاضر در غرفه توضیحاتی را ارائه کردیم.
وزیر ارتباطات گفت: بســیج همه امکانات وزارتخانه به منظور تحقق شبکه ملی 
اطلاعات، توســعه خدمات پایه )پیام رسان و شــبکه اجتماعی(، تصویب و آغاز 
اجرای آیین نامه حمایت از کسب وکارهای اینترنتی، راه اندازی سرویس اینترنت 
ویژه کودک و نوجوان، پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها، توسعه دسترسی 
روســتاهای بالای ۲۰ خانوار به شــبکه ملی اطلاعات، توســعه زیرساخت های 
اطلاعاتی، پروژه دولت هوشــمند و دســتاوردهای فنــاوری فضایی، مهم ترین 

محورهای ارائه گزارش بود.  
وی خاطرنشان کرد: اشراف ایشان در خصوص موضوعات مطرح شده برای بنده، 
همکارانم و مدیران شرکت های خصوصی در نوع خود بسیار جالب بود. ایشان در 
پایان بازدید از غرفه وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، توصیه هایی درباره ارائه 
خدمات با کیفیت، جذاب و متنوع در فضای مجازی به بخش های مختلف جامعه 

تاکید فرمودند.

بزرگترین پردیس فناوری در آبیک احداث می شود
فرماندار آبیک از احداث بزرگترین پردیس فناوری کشــور در این شهرستان با 
اختصاص ۴۴ میلیارد تومان اعتبار از سوی رئیس جمهور خبر داد. حامد فتوحی 
پردیس فناوری را بیشتر خاستگاه شــرکت های دانش بنیان و اقتصاد مبتنی بر 
دانش بنیان دانست و اظهار کرد: افراد و جوانانی که دارای ایده، فکر در زمینه دانش 
بنیان هستند و شرکت هایی که در این زمینه فعالیت می کنند در پردیس فناوری 

شهرستان آبیک می توانند مستقر شوند.
وی با اشــاره به پیش بینی 7۲ هکتار زمین در جوار شــهرک صنعتی کاسپین 
دو شهرســتان آبیک برای احداث پردیس فناوری افزود: در فاز نخست ۵ هکتار 
زمین تعیین شــده که درصدد هســتیم احداث پردیس فنــاوری در دهه فجر 
کلنگ زنی شــود؛ در دوم ۱۵ هکتار زمیــن در نظر گرفته شــده  و بعد از آن در 
مابقی 7۲ هکتار احداث پردیس اجرایی می شــود. فرماندار شهرســتان آبیک 
ادامه داد: از ســوی رئیس جمهــور ۴۴ میلیــارد تومان برای احــداث پردیس 
 فناوی شهرستان آبیک اعتبار  اختصاص داده شــده که احداث آن مورد تاکید

 ایشان هم است.
فتوحی اضافه کرد: شرکت های دانش بنیانی که در پردیس مستقر می شوند بیشتر 
هایتک و از صنایع ســبز محسوب می شــوند و با توجه به نزدیکی به تهران، این 
شرکت ها برای استقرار استقبال می کنند  که با استقرار آنها، شرایط بسیار خوبی 
از نظر درآمدی و گردشگری در شهرستان فراهم می شود. وی پردیس فناوری را از 
پروژه های بزرگ، مهم، آبرویی و ریشه دار در کشور و شهرستان ذکر و خاطرنشان 
کرد: ارائه خدمات، سیستم گرمایشــی، ارتباطات و غیره در این پروژه هم بر پایه 
دانش بنیان استوار خواهد بود و به عنوان پروژه ملی، عواید بسیاری شهرستان و 

کشور به همراه خواهد داشت.
این مســئول تصریح کرد: پس از تعییــن پیمانکار پردیس فنــاوری، بلافاصله 
آماده ســازی، پیاده روســازی، زیرســاخت های پــروژه و خیابان کشــی ها و 
غیره مشــخص و اجرایی می شــود. فرماندار شهرســتان آبیک افزود: پردیس 
فناوری تحت حمایــت معاونت علمی و فنــاوری رئیس جمهور قــرار دارد که 
 دولت به ایــن مجموعه کمک خواهــد کــرد و تقریبا به صــورت خودگردان 

مدیریت می شود.
فتوحی بیان کرد: با احداث پارک پردیس فناوری که می تواند به اشــتغالزایی در 
کشور و شهرستان آبی کمک کند، باری از دوش دولت هم برداشته می شود و با 
توجه به شعار نورانی امسال مقام معظم رهبری، با احداث این پردیس در تحقق 
فرمایش ایشان در خصوص توجه به شرکت های دانش بنیان، اقتصاد دانش بنیان 
و اشتغال مبتنی بر اقتصاد دانش بنیان گام موثری برداشته می شود و تاثیرگذار 

هم خواهد بود.

اخبار

گسترش فناوری اطلاعات و 
ارتباطات در کشورهای توسعه 
یافته باعث افزایــش کارایی 
اقتصاد این کشورها شده است. 
در ایران نیز در سال های اخیر 
تغیر رویه سرمایه گذاری بر طرح های فناورانه دیده می 
شود. تغییر روند ســرمایه گذاری به جای بخش سنتی 
در بخش دیجیتال و فناوری امید به توسعه اقتصادی را 
بیشتر کرده است. مشاغل مبتنی بر فناوری زمینه ساز 
ایجاد اشتغال و کاهش نرخ بیکاری هستند. در کشورهای 
توسعه یافته فناوری اطلاعات پیشروی ایجاد شغل شده و 
لازم است این اقدام به عنوان الگوی موفق در دستور کار 

حاکمیت قرار بگیرد.
حوزه فناوری اطلاعات دارای چالش هایی اســت که با 
رفع آنها می توان در مسیر توســعه اکوسیستم فناوری 

اطلاعات، گسترش اســتارتاپ ها و کســب و کارهای 
آنلاین، گام های بزرگی برداشــت. یکــی از مهم ترین 
مزیت های کسب وکارهای مبتنی بر فناوری اطلاعات و 
ارتباطات، کاهش هزینه های فروش کالا و خدمات است 
که مهم ترین ابزار رقابتی آن ها در برابر شــرکای سنتی 
محسوب می شــود و در طول ســال های گذشته باعث 
ایجاد تقابل میان فعالان سنتی و مدرن بازار شده است. 
این تقابل ها هنوز هم یکی از موانع توسعه کسب وکارهای 

آنلاین به شمار می رود.
نقش ایــن فناوری در رشــد و توســعه اقتصادی همه 
کشورهای درحال توسعه بر کسی پوشیده نیست ، ولی 
آنچه که کشــور ها را از همدیگر متمایز می سازد ، نوع 
استراتژی است که درباره فناوری اطلاعات و ارتباطات 
اتخاذ می کنند. به طوری که سیاست متفاوت کشورها 
برای اســتفاده از فناوری اطلاعات و ارتباطات می تواند 
رشد و توسعه اقتصادی آنها را متفاوت سازند. در سالهای 
اخیر تاثیر فناوری اطلاعات و ارتباطات بر کشــورهای 
صنعتی و بخصوص بر کشــورهای تازه صنعتی شــده 

)مثل کره جنوبی و ســنگاپور( کاملًا روشن شده است. 
ولی کشورهای درحال توسعه دیگر که سرمایه گذاری 

قابل توجهی روی این فناوری انجام نداده اند و از این رو 
از فوائد آن بی بهره مند مانده اند.

سرمایه گذاری در بخش سنتی به توسعه اقتصاد دیجیتال تغییر یابد

گسیل سرمایه به سمت طرح های فناورانه 

ضرورت سرمایه گذاری در فناوری اطلاعات
مهدی غیبی، کارشناس فناوری

تامین سرمایه یکی از اصلی ترین فاکتورهای راه اندازی و توسعه کسب و کارهای مبتنی بر فناوری است. امروز نیاز کشور به توسعه کسب و کارهای فناورانه است. تغییر رویه از سمت کسب و کارهای سنتی به کسب و کارهای مبتنی بر 
فضای مجازی نیز اتفاق افتاده است. در بحث تامین سرمایه نیز به دلیل عدم بازدهی آنی در این کسب و کارها و به عنوان مثال استارت آپها تمایل زیادی برای گسیل سرمایه به این بخش وجود ندارد. هرچند اقدامات خوبی در سالهای اخیر 

در این حوزه اتفاق افتاده اما کافی نبوده است. حاکمیت باید با ارایه سازوکارهای اثربخش و مشوق ها بستر را برای توسعه سرمایه گذاری در بخش فناوری فراهم کند. 
نگاه سنتی به سرمایه گذاری در کشور یکی از مشکلات جدی است. همچنین به علت وجود فضای دلالی در کشور، سرمایه ها به سمت تولید و راه اندازی کسب وکارها نمی رود. چراکه به نتیجه رسیدن در این موارد به زمان زیادی نیاز دارد. 
با ورود سرمایه به بخش فناوری، استارت آپها، شرکتهای دانش بنیان و... و رشد آنها و اثرگذاری در توسعه اقتصاد دیجیتال، بر اشتغالزایی این کسب وکارها در بلندمدت می توان امید داشت. اشتغال با سرمایه گذاری در طرح های فناورانه 

تسهیل می شود. اما در این زمینه نمی توان انتظار نتیجه دهی زودبازده یا به اصلاح یک شبه را داشت. 
تا چند سال آینده سهم تولید محتوا در اقتصاد بسیار بیشتر از وضعیت فعلی می شود. همچنین در حوزه های مختلف پزشکی، کشاورزی و حتی خدماتی هر روز ســهم کار یدی کمتر از گذشته خواهد شد. غیبی با بیان این که اقتصاد 
دیجیتال در بلندمدت بسیار سودده خواهد بود، اظهار کرد: در بحث اشتغال ممکن است در کوتاه مدت تسهیلات ورود فناوری اطلاعات به حوزه اقتصاد مثبت نباشد اما در بلندمدت این رویه تغییر خواهد کرد و فناوری اطلاعات باعث 

ایجاد مشاغل بیشتری خواهد شد.
کسب و کارهای نوپا و مبتنی بر اینترنت در رونق اقتصاد دیجیتال نقش پراهمیتی دارند. بخش سنتی سرمایه گذاران در کشور به تدریج و با دیدن موفقیت های نسل جوان در ایجاد استارت آپ ها و رونق آن ها برای سرمایه گذاری در حوزه های 
دیجیتالی ترغیب خواهند شد. وقتی که بدنه سنتی سرمایه گذاران مشاهده کند که نسل جوان با کمترین سرمایه ها می توانند کسب وکارهای خوبی را راه اندازی کنند، در این حوزه سرمایه گذاری بیشتری خواهند داشت. امری که از سوی 

استارت آپ ها بیشترین نیاز به آن احساس می شود امر سرمایه  گذاری است.
شرکت های نوپا می توانند در هر شکلی و به هر اندازه ای ایجاد شوند اما سرمایه گذارها به طور کلی به آن دسته از شرکت های نوپایی جلب می شوند که نسبت خطر به سود بالایی دارند و مقیاس پذیرتر هستند. معمولاً یک شرکت نوپای 
موفق قابلیت رشد بیشتری نسبت به یک شرکت جاافتاده دارد، یعنی می تواند با سرمایه ای کمتر، نیروی کار یا زمینهٔ رشد بیشتری نسبت به شرکت های قدیمی داشته باشد. اما به طور کلی شرکت های نوپا برای رشد سریع خود نیاز به 

جذب سرمایه دارند.

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: درصدد هستیم دانش 
آموزان بی بضاعت مســتعد در مناطق محروم را شناسایی 
کنیم و تحت پوشــش قرار دهیم. ناصر باقری مقدم با بیان 
اینکه دولت سیزدهم دو محور »مردمی سازی« و »عدالت 
محوری« را الگوی کار خود قرار داده اســت، گفت: بر این 
اساس بنیاد ملی نخبگان برنامه های خود را بر اساس الگوی 

کار دولت پیش می برد.

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: بنیاد ملی نخبگان اجرای 
برخی فعالیت ها و برنامه های نخبگانی خودش را به نهادهای 
میانی مردمی واگذار می کند و تنها نقش نظارتی و سیاست 
گذاری را بر عهده دارد. وی با بیان اینکه درخصوص دومین 
محور فعالیت دولت سیزدهم نیز که مبتنی بر عدالت محوری 
است، برنامه استعدادیابی در مناطق محروم را در پیش گرفته 
ایم، گفت: تاکنــون بنیاد ملی نخبگان، ســعی کرده دانش 

آموزان مختلفی را تحت پوشش قرار دهد و در این زمینه نیز 
استعدادیابی کرده اســت اما بر اساس برنامه ریزی هایی که 
داشتیم به این نتیجه رسیدیم که برای توانمندسازی به سراغ 
مناطق محروم برویم. باقری مقدم با تاکید بر اینکه اکنون در 
حال اســتعدادیابی دانش آموزان بی بظاعت تحت پوشش 
کمیته امداد در مناطق محروم هستیم، گفت: این برنامه طوری 
اجرا می شود که حتی دانش آموزانی که به مدارس روستاها 

هم دسترسی ندارد استعدادیابی شوند. به گفته باقری مقدم، 
از میان ۱۳ میلیون دانش آموز در سراسر کشور حتماً افرادی 
هســتند که در این مناطق حضور دارند که باید شناسایی 
شــوند. قائم مقام بنیاد ملی نخبگان در ادامه گفت: همین 
روزهاست که شاهد ایجاد فرایندهای اجرایی استعدادیابی 
 دانش آمــوزان بــی بظاعت مســتعد در مناطــق محروم 

خواهیم بود.

رئیس پارک فناوری پردیس گفت: طی سال گذشته 
۲۰ برابر بودجــه دولت از بخــش خصوصی جذب و 
آن را صرف شــرکت های دانش بنیان و استارت آپ 
های مســتقر در پارک پردیس کردیم. مهدی صفاری 
نیا رئیس پارک فنــاوری پردیس امروز در نشســت 
خبری عنوان کرد: طی ۱۰ ســال گذشــته نمایشگاه 
فناوری و نــوآوری اینوتکــس تبدیل بــه رویدادی 
 شــده که رویکرد آن با ســایر نمایشــگاه ها متفاوت 

است.
وی با بیان اینکه نمایشــگاه اینوتکــس فرزند زمان 
خودش اســت، افزود: همچنان که زیست بوم فناوری 
و نوآوری در حال رشد اســت، این رویداد نیز توسعه 
می یابد و بــه دنبال انعکاس دغدغه و دســتاوردهای 
اکوسیستم زیســت بوم نوآوری اســت. صفاری نیا با 
تأکید بر اینکه فعالان این حوزه نیازمند نمایشگاه هایی 
از جنس شبکه سازی هســتند، عنوان کرد: اینوتکس 
سه هدف اصلی را دنبال می کند؛ همکاری و مشارکت 
بازیگران زیست بوم، جذب سرمایه برای استارت آپ ها 
و تولید محتوای آموزشــی از اهداف نمایشگاه فناوری 

و نوآوری اینوتکس محسوب می شــود. رئیس پارک 
فناوری پردیس با بیان اینکه صندوق های پژوهش و 
فناوری برای جذب سرمایه اســتارت آپ ها و شرکت 
های دانــش بنیان ایجاد شــده انــد و در حال حاضر 
 ۵۰ صندوق برای این منظور راه اندازی شــده است، 
تأکید کرد: در این نمایشــگاه ســعی شــده سرمایه 
گذاران حضور داشته باشــند و از طرف دیگر استارت 
آپ ها، طرح های خود را ارائه کنند؛ ســرمایه گذاران 
تشــنه طرح ها و ایده های ناب هســتند و اســتارت 
آپ ها با پروژه های خوبشــان فرصت های ســرمایه 
گذاری را شــکار می کنند. بنابراین اینوتکس فرصت 
 مناســبی برای جــذب ســرمایه اســتارت آپ ها به 

شمار می رود.
وی با اشــاره به رویدادهای اینوتکس از جمله نشست 
 ها و استیج ها، خاطرنشــان کرد: در این رویداد سعی 

می شود با برگزاری رویدادهایی، یافته های افراد خبره 
به استارت آپ ها آموزش داده شود. در واقع موضوعات 
اســتارت آپ ها و دانش بنیان هــا در رویدادهای این 
نمایشــگاه مطرح می شــود. صفاری نیا با بیان اینکه 
نمایشگاه اینوتکس از زمان دوره کرونا به صورت مجازی 
نیز دایر می شود، گفت: بنابراین بسیاری از این محتواها 
 می تواند توسط اســتارت آپ های سراسر کشور قابل

 استفاده باشد.
وی با تأکید بر اینکه مأموریــت جدید معاونت علمی، 
توســعه اقتصاد دانش بنیان اســت، اظهار داشت: در 
اینوتکس هم تلاش داریم به واســطه دعوت از صنایع 
بزرگ، کارآفرینان بزرگ کشــور و فناوران به توسعه 
اقتصاد دانش بنیان کمک کنیــم. به گفته وی حضور 
استارت آپ ها و شــرکت های دانش بنیان در رویداد 
اینوتکس فرصتی را فراهم می آورد که در حوزه های 

اقتصادی کشــور ورود کنند و صنایع بــزرگ از این 
ظرفیت ها بهره ببرند؛ به این واسطه توسعه اقتصادی 
کشــور رقم می خــورد. وی عنوان کرد: نمایشــگاه 
اینوتکــس ۲۰۲۳ در یــک محیط علمــی در ناحیه 
 نوآوری پردیس اردیبهشــت ۱۴۰۲ بــه مدت ۴ روز 

برگزار می شود.
صفاری نیا در ادامه با اشــاره به بودجه پارک فناوری 
پردیس خاطرنشــان کرد: بودجه پارک نصف بودجه 
دانشگاه تهران هم نیست اما با این حال توانستیم طی 
یک سال گذشته ۲۰ برابر بودجه ای که دولت در اختیار 
پارک قرار داده را به واسطه بخش خصوصی به دست 
آوریم و صرف شــرکت های دانش بنیان واستارت آپ 
ها کنیم. به گفته وی فروش شرکت های دانش بنیان 
مســتقر در پارک فناوری پردیس طی ســال گذشته 
۲۰ هزار میلیارد ریال بوده است. رئیس پارک فناوری 
پردیس با بیان اینکه فاز ۵ پــارک فناوری پردیس در 
حال توســعه اســت، گفت: بنا داریم با کمک دولت و 
مجلس بر مشکلات فائق آئیم تا ناحیه نوآوری پردیس 

توسعه یابد.

معاون وزیر ارتباطات از آمادگی پســت ایران برای در 
اختیار قــرار دادن تجارب خــود در زمینه های تحول 
دیجیتال، هوشمندسازی، خدمات مالی پستی و پست 
سبز به پست عمان خبر داد. محمود لیائی در نشست با 
قائم مقام مدیرعامل پست عمان؛ ضمن ابراز خرسندی 
و خیر مقدم به هیئت پســت این کشور، گفت: موجب 
خوشحالی و مسرت است که میزبان همکاران پستی 
از کشور دوســت و برادر، عمان هســتیم. معاون وزیر 
ارتباطات با اشاره به اینکه دو کشور ایران و سلطان نشین 
عمان  از مناسبات مطلوب سیاسی، فرهنگی و اجتماعی 
برخور دارند. افزود: توســعه مناسبات و همکاری های 
مختلف بین تهران و مســقط در سالهای اخیر مرهون 
تدابیر هوشــمندانه دولت ها بوده و ریشه در سابقه ی 

مذهبی و تاریخی دو کشور دارد. 
لیائــی با بیــان اینکه دو کشــور در ســال های اخیر 
تفاهم نامه های متعددی در زمینه های گردشــگری، 
اقتصادی و پزشکی منعقد کرده اند، خاطرنشان کرد: 
این  تعاملات گام های مثبتی در تحکیم روابط دوجانبه 
و ارتقای سطح مناسبات بین دو کشور بوده است. معاون 
وزیر ارتباطات با اشــاره به اینکه این  نوع از ارتباطات 

زمینه ساز گســترش روابط اجتماعی و فرهنگی بین 
دو ملتی است که ریشــه های واحد فرهنگی و مذهبی 
دارند، گفت: از این رو انتظار می رود؛ در این سفر روابط 
در حوزه صنعت پست نیز ادامه پیدا کند و باعث توسعه 

و گسترش همکاری ها شود.
لیائی در راستای تحکیم مناسبات فی مابین دو کشور 
به چاپ و انتشار تمبر مشترک به عنوان سفیر فرهنگی 
و برگزاری نمایشگاه مشترک تمبر اشاره کرد و افزود: 
راه اندازی ســرویس های خرید و فــروش اینترنتی و 
رفع موانع توسعه تجارت الکترونیک از دیگر مباحثی 
است که به استحکام روابط پستی بین دو کشور کمک 
می کند. معاون وزیر ارتباطات، با بیان  اینکه پست ایران 
در زمینه های تحول دیجیتال، فناوری و هوشمندسازی 
و خدمات مالی پســتی دارای تجارب خوبی است، از 
آمادگی پســت ایران برای در اختیار قــرار دادن این 

تجارب به پست عمان خبر داد.
صادرات خدمات فنی_مهندســی پســت جمهوری 
اسلامی ایران، راه اندازی فروشگاه های اینترنتی ایرانی 

به زبان عربی در عمان و انجام خدمات لجستیکی توسط 
پست دو کشور، انجام خدمات مستشاری پست ایران 
به پست عمان، ایجاد پست دریایی و پیاده سازی پروژه 
جی نف در عمان، برگزاری تورهای زیارتی و سیاحتی 
برای کارکنان پست عمان در ایران و همکاری دو کشور 
برای راه اندازی اتحادیه پســتی جهان اسلام، حمایت 
متقابل از یکدیگــر در اتحادیه جهانی پســت، اعزام 
متخصصان با تجربه پستی به کشور عمان و همچنین 
اســتفاده از تجارب ایران در تحقق پست سبز از دیگر 
مباحث و زمینه های گسترش همکاری بود که لیائی به 
آنها اشاره کرد. السید نصر بن بدر البوسعیدی، قائم مقام 
مدیرعامل پست عمان ضمن تشکر از مهمان نوازی و 
استقبال گرم پست ایران گفت: لازم می دانم سلام گرم 
دولت و مردم و وزارت حمل و نقل و فناوری اطلاعات 
کشور عمان و همچنین درودهای گرم کارکنان پست 

کشورم را به ملت ایران ابلاغ نمایم.
قائم مقام پســت عمان با اشــاره به روابط تاریخی و 
مناسبات دیرینه بین دو کشور گفت: این مهم موجب 

گســترش منافع دو ملت ایران و عمان اســت. روابط 
دیرینه دو ملت، نشانگر اراده جدی مسئولین دو کشور 
برای توســعه و بهبود روابط بیش تر بین کشور است. 
السید نصر بن بدر البوسعیدی با ابراز امیدواری از ثمر 
بخش بودن سفر هیئت پستی عمان به ایران، بیان کرد: 
با همکاری، تفاهم و توافق با مسئولین پست ایران برخی 
مسائل، به ویژه بررسی سازوکارهای مناسب مالی بین 

دو کشور از طریق پست ایران محقق شود.
قائم مقام مدیرعامل پســت عمان با اشــاره به تجربه 
منحصر به فرد ایران در حوزه پستی، گفت: امیدوارم در 
سفر وزیر حمل نقل و ارتباطات کشور عمان به ایران، 
تفاهم نامه میان پست دو کشور منعقد شود و این خود 
نقشــه راهی برای اجرای توفقات فی مابین در آینده را 
فراهم آورد. بهزاد احمدی، رئیس مرکز همکاری های 
تخصصی و مطالعــات راهبردی بیــن المللی وزارت 
ارتباطات نیز با اشاره به اینکه عمان یکی از کشورهای 
دوســت و نزدیک به ایران در طول دهه های گذشته 
بوده اســت؛ بیان کرد: از دیرباز روابط سازنده و خوبی 
بین دو طرف برقرار بوده و چشــم انداز روشنی پیش 

روی طرفین برای گسترش توسعه روابط وجود دارد.

برنامه بنیاد ملی نخبگان در مناطق محروم

استعدادهای برتر بی بضاعت شناسایی می شوند 

سهم بخش خصوصی از توسعه دانش بنیان ها 

فروش پارک فناوری پردیس به ۲۰هزار میلیارد رسید

توسعه مناسبات پستی بین ایران و عمان
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کار و
کارآفرینی 

درست كردن يك ترشــي يا يك مرباي 
ساده شايد چندين ساعت طول بكشد. 
البته بستگي به سرعت عمل افراد ممكن 
است زمانش كوتاه يا طولاني باشد. براي 
بانوي كارآفريني كه شغل اش اين است، 
دشواري و طولاني بودن زمان اين كار معنايي ندارد. بانوي كارآفريني 
كه هم انواع ترشي، مربا، ادويه، شربت و... را درست مي كند و با مهارتي 
كافي در بسته بندي آنها در شيشه مخصوص خود و جمع آوري مواد 
مورد نياز آنها از باغ و مزرعه توانســته است توليدات غذايي سالم و 
طبيعي را به ديگران عرضه كند. توليــدات اين خانم كارآفرين در 
دومين نمايشگاه بين المللي كارآفريني نشان از مهارت هاي او داشت 
براي همين براي ما جالب بود كه برويم و از او سوالاتي كه در ذهنمان 

بود را بپرسيم. 

چه چيز موجب شد كه به فكر اين كار بيفتيد؟
 به خانه داري و انجام اموري مثل اين علاقه زيادي داشتم براي 
همين به فكرم رسيد كه از توانايي هايم براي داشتن يك شغل 
استفاده كنم و به خاطر اينكه احســاس مي كردم در اين كار 
مهارت لازم را دارم، انگيزه من بيشتر شــد و اعتمادبه نفسم 
 براي اينكه مشــتري و خريدار براي توليداتــم فراهم كنم،

 زياد شــد.  از طرفي فكر اينكه بيكار باشم و در خانه بنشينم، 
آزارم مي داد. خواستم هم كاري كنم كه درآمد خانواده ام بالا 
رود و هم اينكــه هنر و اســتعدادم را در راه توليد محصولات 

سالمي بگذارم. 

تا چه حد در كار خود موفق بوده ايد و آيا توانسته ايد به 
اهدافي كه داشته ايد برسيد؟

از كارم راضي هستم و تاكنون توانسته ام در جذب مشتري و 
درآمدزايي براي خانواده ام موفق عمل كنم به گونه اي كه حتي 
فرزندان و نوه هايم هم به كارم علاقه مند شــده اند و به كمكم 
مي آيند. يكي از دخترانم هم شغل مرا براي زندگي اش در كنار 
درس و دانشگاه انتخاب كرده كه به نظرم علت عمده اش ديدن 

مزيت هاي اين شغل و رضايتش از آن بوده است. 

به نظر شما چقدر در جامعه ما به كارآفرينان زن توجه 
مي شود؟

كارآفريني زنان در جامعه در گذشــته مثل حال مورد توجه نبود 

يا شــايد انگيزه كارآفريني در زنان به وجود نيامده بود اما در حال 
حاضر بسياري از زنان در اين زمينه علاقه و انگيزه بسيار زيادي پيدا 
كرده اند. البته شايد يك سري مشكلات مادي و هزينه هاي بالاي 
زندگي، زنان را به فكر واداشته كه به كمك مردان بيايند اما اين علت 
اصلي موضوع نيست بلكه علاقه زنان هم بسيار مشوق مهمي است.

 در بعضــي مــوارد هــم ديــدن زنــان موفــق در 
ايــن زمينــه عامــل مهمــي بــراي حركــت زنــان 
اقتصــادي توليــد  در  مشــاركت  بــراي   خانــه دار 

 جامعه است. اگر بخواهيم موضوع توجه جامعه به كارآفريني 
را تشريح كنيم، بايد بگويم متاسفانه باوجود اين امر كه زنان 

توانسته اند خود را به جامعه نشان دهند و در بسياري از كارها 
توانايي هاي خاص خود را ثابت كننــد، هنوز اقدامات مهمي 
براي آنها صورت نگرفته است به ويژه در بخش تبليغات براي 

مشاغل زنان و حمايت هاي تشويقي از آنها. 

به نظر خودتان مزيت كارتان بر ديگر كارهاي مشابه چيست؟
سالم بودن و كيفيت توليداتم كه از داشتن هرگونه اسانس و مواد نگهدارنده 
عاري هستند، يكي از مهم ترين مزاياي كار من بر توليدات ماشيني است. 
من براي درست كردن هر مواد غذايي سعي مي كنم از مواد مضر سلامت 
دوري كنم. مثلا براي قره قروت از نمك استفاده نمي كنم و با رعايت حال 

بيماران و افرادي كه قند يا فشار خون دارند تركيب آنها را به گونه اي قرار 
دادم كه هم طعم جالبي داشته باشند و هم ضرر كمتري. 

توصيه شما به ديگر خانم ها چيست؟
توصيه مهم من اين اســت كــه هرگز به ظاهر يــك چيز و 
سختي هاي آن نگاه نكنند. شايد كاري تلاش و كوشش زيادي 
لازم داشته باشد اما اين به معناي غيرممكن بودن آن نيست. 
مثلا اگــر ما خود را بــه انجام كارهاي كوچــك و كم زحمت 
عادت بدهيم، زمينه براي رشــد ديگر مهارت هايی كه اندكي 
همت مي خواهد را از دســت مي دهيم و ايــن يعني مبارزه با 

استعدادهايي كه داريم اما هر كسي بعد از اينكه بتواند اندكي 
به خود زحمت بدهد و در مقابل سختي هاي كار صبور باشد، 

نتيجه اي كه مي گيرد به همه چيز مي ارزد. 

چه برنامه اي براي آينده خود داريد؟
بزرگ ترين آرزوي من اين اســت كه بتوانم كارم را در حد يك 
شركت بزرگ توليدي وسعت بدهم و بتوانم كارهايي كه اينك 
انجام دادنش هم زحمت كارم را بالا مي برد و هم زمانم را طولاني تر 
مي كند را به راحتي و به وسيله دستگاه هاي ماشيني انجام دهم و 

بتوانم توليدات و محصولات بيشتري داشته باشم.

گفت و گوی»كسب وكار«با يك زن كارآفرين

هدفم تاسیس شرکت تولیدی است

فريده سهيلي، يكي از زنان كارآفرين 
كشور اســت كه در اختتاميه دومين 
نمايشگاه بين المللي نقش آفريني زنان 
در توسعه پايدار به عنوان يكي از 30 
زن برتر كارآفرين كه در كتاب 100 
زن برتركارآفرين از آنها نام برده شده، شناخته شد. سهيلي، 
كارشناس ارشد رشــته برق گرايش قدرت است كه در رشته 
GIS به كارآفريني پرداخته است و از قبل هم با GIS آشنايي 
داشته است. وي مهم ترين رمز موفقيت خود را علاقه و پشتكار 
مي داند و مهم تريــن توصيه اش به ديگران رفتن به ســمت 
نوآوري و ابداع در كارآفريني و مبارزه با عقايد كهنه خلاف آن 

است. در ادامه به صحبت هاي وي مي پردازيم.

كار خود را از كجا و چگونه آغاز كرديد؟
من از سال 88 كار GIS را شروع كردم، با اينكه رشته تحصيلي 
من مهندسي برق بود اما به خاطر علاقه و آشنايي قبلي كه با 
GIS داشتم اين كار را به صورت يك حرفه و تخصص انتخاب 
كردم و در شركت توزيع برق استان كردستان مشغول به كار 

شدم. 

درباره كار خود مختصري توضيح بدهيد.
كار ما برداشت اطلاعات فشار متوســط و ضعيف مشتركان 
استان كردســتان و ورود اطلاعات آن در نرم افزار GIS است 
كه باعث شده است يك بانك اطلاعاتي جامع از كل تجهيزات 
شبكه توزيع برق استان داشته باشــيم كه در امور مختلف و 
فعاليت هاي جاري در هر واحد شركت ،كاربردي شده و باعث 
كاهش هزينه هاي زيادي در امور مختلف شركت از جمله در 
طراحي و توسعه شــبكه و يافتن حريم هاي خطوط توزيع و 
پيدا كردن سريع معايب شبكه و همچنين كاهش هزينه هاي 
زيادي در امر كاهش تلفات و انجام طرح هاي جامع شبكه شده 
است. ما براي برداشت و ورود اطلاعات شبكه از نيروي انساني 
استفاده مي كنيم و مهم ترين نقطه قوت كار ما اين است كه اين 
كار قابل ارائه در ساير شــركت هاي ديگر مثل آب و برق و گاز 
است كه مي توانند آن را براي شبكه هاي خود پياده سازي كنند. 
من اميدوارم كه با برداشت اطلاعات كليه ارگان ها بتوانيم طرح 
SDI شهري و كشوري را پياده سازي كنيم كه كليه ارگان ها 
بتوانند ضمن استفاده از اطلاعات همديگر يك پايگاه اطلاعاتي 
جامع را از كليه تاسيسات اعم از آب، برق، گاز و... ارائه دهند 
كه اين امر علاوه بر تسهيل فعاليت هاي جاري سبب كاهش 
هزينه هاي زياد و جلوگيري از دوباره كاري ها و موازي كاري ها 

در ارگان هاي مختلف مي شود. 

چرا اين رشــته را انتخاب كرديد و انگيزه شما از اين 
انتخاب چه بود؟

 همانطور كه گفتم رشته تخصصي و دانشگاهي خودم برق است 

اما اين كار را به خاطر علاقه اي كه داشتم، انتخاب كردم. البته 
پيش زمينه اي هم از آن داشتم. بسياري فكر مي كنند GIS تنها 
مربوط به رشته جغرافياست درحالي كه در بسياري از رشته ها 
كاربــرد دارد. از طرفي در انتخاب اين رشــته علاقه به ابداع و 
انجام كارهاي نوين و نوآوري بسيار موثر بود. انتخاب رشته هاي 
نوين و بين رشــته اي و موازي با دانش روز اين مزيت را دارند 

كه هزينه بردار نيستند و سريع تر فرد را به نتيجه مي رسانند. 

رمز موفقيت خود را در چه مي دانيد؟
 مهم ترين رمز موفقيت من در كارم پشتكار و تلاش زياد است. 
با اينكه بارهــا از اطرافيان و بعضي ها مي شــنيدم كه اين كار 
شدني نيست اما من نااميد نمي شدم و به تلاشم اميدوار بودم 

و تا رسيدن به هدفم دست از كار نمي كشيدم. 

توصيه شما به خانم هايي كه هنوز كاري را شروع نكرده 
اما قصد و علاقه آن را دارند، چيست؟

 به نظر من خانم ها بايد ادامه تحصيل بدهند و اشتغال آنها در 
هر شغلي مانع از تحصيل آنها نشود. بهتر است در هر رشته اي 
كه شاغل مي شــوند دانش آن را هم به صورت آكادميك فرا 
گيرند و تنها به دانش تجربي اكتفا نكنند و با مطالعه و خواندن 
مقاله ها و پژوهش هاي جديد بر دامنه اطلاعات خود بيفزايند. 

چه موانعي پيش روي خود داشته ايد؟
مشكل مادي معمولا مهم ترين مشكل است كه اگر پيش پاي 

آدم نباشــد، راحت تر مي توان به نتيجه رسيد و بازار را به نفع 
خود متقاعد كرد. البته چــون كارآفريني خود نوعي نوآوري 
اســت، بايد عقايد كهنه و قديمي دربــاره آن را كه به نوعي 
مانع كار است، كنار گذاشــت اما درباره خودم بايد بگويم كه 
به لطف خدا و به دليــل علاقه فراواني كه به كارم داشــته ام، 
هرگز مانعي را بر ســر راهم احســاس نكرده ام و هميشه اين 
 ســخن را از يكي از بزرگان به ياد داشــته ام كه هر ديواري،

 دري است. 

خواسته شما از كارتان چيســت و تا كجا قصد داريد 
پيش برويد؟

فعاليت هــاي مــن بــه دو بخــش مطالعاتــي و كاري 

تقســيم مي شــود. آرزو دارم كــه بتوانــم مســير هــر 
 دو بخــش را طــي كنــم و در هــر دو مــورد بتوانــم 

موفق باشم.
 به طــوري كه هــم تحصيــلات عاليــه را در كنار شــغلم 
ادامــه دهــم و هــم كارم را تا جايــي گســترش دهم كه 
بتوانــم آن را به همه ارگان هاي كشــور ارائه بدهــم تا آن را 
 فراگير كنــم و از اين طريق بتوانــم برای جوانان اشــتغال

 ايجاد كنم . 
ســخن آخــر اينكــه از لطــف خــدا و زحمــات پــدر و 
مــادرم و نيــز از همــكاري و توجــه مديــران شــركت 
تشــكر كمــال  كردســتان  اســتان  بــرق   توزيــع 

 را دارم. 

گفتگوی»كسب وكار« با فريده سهيلي، يکی از زنان برتركارآفرين كشور

به دانش تجربی اکتفا نکنیم
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کشاورزي

مديركل امور عشاير استان تهران با بيان اينكه قيمت دام در روزهاي عرفه و عيد قربان 
به عرضه و تقاضا بســتگي دارد، گفت: 50 هزار راس دام توسط عشاير استان تهران در 

اين دو روز عرضه مي شود. 
بــه گــزارش فــارس، ســيروس نصيــري گفــت: عشــاير اســتان تهــران 

 50 هــزار راس دام را بــراي قربانــي در روز عرفــه و عيــد قربــان عرضــه 
مي كنند. 

وي افزود: اين تصميم در جلسات با حضور مسئولان ستاد تنظيم بازار اتخاذ شده و قيمت 
فروش هم بستگي به عرضه و تقاضا دارد. 

مديركل امور عشاير استان تهران اظهار داشت: همچنين در قيمت فروش دام، ساعت 
خريد موثر است و قيمت ابتداي روز با ساعات پاياني متفاوت است. نصيري تصريح كرد: 
سال گذشته حدود 45 تا 50 هزار راس دام براي قرباني توسط عشاير استان تهران عرضه 

شد و پيش بيني مي شود امسال هم همين تعداد به فروش برسد. 

عرضه 50 هزار راس دام توسط عشاير براي قرباني

با وجودي كه مصرف قهوه در 
ايران يك سوم مصرف چاي 
اســت اما بازار اين نوشيدني 
در حال جا بــاز كردن در دل 
بازار رقيب پرطرفدار اســت. 
طبق آمارهاي سازمان چاي، سالانه 120 هزار تن انواع 
فرآورده هاي چاي در كشــور مصرف مي شود. از سوي 
ديگر مصرف 1200 تني انواع قهوه در كشور نشان دهنده 
بازار رو به گســترش اين محصول اســت. كارشناسان 
معتقدند قهوه با اتكا بر اســتقبال روزافزون نسل جوان 
ايراني بازار خود را گســترش مي دهد و ايران به عنوان 
بزرگ ترين فــرآوری كننده قهــوه و فرآورده هاي اين 
محصول در خاورميانه، علاوه بر تامين نياز داخلي قابليت 

فتح بازارهاي منطقه را نيز دارد. 

زنجيره بزرگ مشاغل مرتبط با قهوه فرصتي 
براي كسب وكار

مهرداد رســتم وند، كارشــناس بازار قهوه با اشاره به 
ظرفيت هاي اين محصول براي ايجاد چرخه بزرگي از 
فعاليت هاي ســودآور و كارآفرينی اقتصادي در ايران 
به »كســب وكار«، گفت: كمتر نوشــيدني را مي توان 
سراغ گرفت كه اين طور در ميان نسل جوان محبوبيت 
داشته باشــد و اين فرصتي است كه افراد متخصص در 
ايجاد كسب وكار بايد به آن توجه كنند. اين كارشناس 
زنجيره اي را كه از مشاغل وابسته به قهوه تشكيل مي شود، 
پرتعداد توصيف كرد و افزود: واردات قهوه، فرآوري و توليد 
انواع محصولات دم كردني، فوري و آماده براي مصرف در 
صنايع مرتبط، كافه ها، فروشگاه هاي تخصصي قهوه و 

محصولات داراي قهوه، صنايع و سازندگان دستگاه هاي 
فرآوري قهوه و درنهايت قنادي ها و صنايع شــيريني و 
شكلات، حلقه هاي اين زنجيره هستند كه سرمايه گذاري 
و ورود به هر يك از اين مشــاغل با توجه بــه بازار رو به 
گسترش آن در كشور از چشم انداز خوبي برخوردار است. 

نبرد نابرابر قهوه و چاي در بازار ايران
وي در ادامه به موانع پيش روي گسترش كسب وكارهاي 
مرتبط با قهوه در كشور اشاره كرد و گفت: مانع اساسي 
گسترش بازار قهوه اين است كه اين محصول در ايران 
رقيب قدرتمندي به نام چاي دارد كه كشت آن در داخل 
انجام مي شود و دولت هم اخيرا برنامه هاي حمايتي از 
كشت و مصرف چاي داخلي به اجرا درآورده است. از سوي 
ديگر ذائقه ايراني ها و خصوصا نسل هاي 50 سال به بالا 
به طور سنتي با چاي هماهنگ شده و سنگيني رونق بازار 
قهوه روي دوش نسل جوان است. رستم وند با پيش بيني 
شدت گرفتن رقابت قهوه و چاي در ايران طي سال هاي 
آينده، خاطرنشــان كرد: در حال حاضر وارد كنندگان 
چاي از نفوذ و توان مالي بالاتري برخوردارند و باوجود 
ممنوعيت هايي كه درباره تبليغ محصولات خارجي كه 
توليد مشابه داخلي دارند، وجود دارد، مي بينيم كه چاي 
خارجي به راحتي تبليغ مي شود. اين وضعيت رقابت چاي 
و قهوه را نابرابر مي كند. اين كارشناس با تاكيد بر خروج 
قهوه از سايه چاي در سال هاي اخير افزود: با توجه به اينكه 
نسل جوان به صورت فزاينده به قهوه روي آورده است، 
ديري نمي گذرد كه فعالان اين صنعت نيز توان لازم را 
براي گسترش بازار خود به دست مي آورند و قهوه خود را 

از زير سايه چاي بيش از قبل خارج مي كنند. 

تامين 100 درصدي نياز داخلي و صادرات به 
14 كشور

سيدرضا حســيني، فعال بازار قهوه نيز با بيان اينكه 
باوجود اعمال تحريم ها عليه كشــورمان، ايران يكي 
از توليدكنندگان و صادركننــدگان قهوه در جهان 
و بزرگ تريــن توليدكننــده در خاورميانه اســت، 
گفت: در دنيا قهوه به ســه شــكل دم كردني، فوري 
و ميكس توليد مي شــود كه تنها تعــداد محدودي 

كارخانه در جهان وجود دارنــد كه توليدكننده تمام 
اين محصولات با يكديگر هســتند و خوشــبختانه 
ايران يكي از ايــن توليدكنندگان به شــمار مي رود. 
به گزارش ايرنــا، وي تصريح كــرد: در حال حاضر 
قهوه هــاي دم كردني و فوري ايران عــلاوه بر تامين 
100 درصــد بازارهاي داخلي، بازارهــاي صادراتي 
افغانســتان، امارات متحــده عربي، تركمنســتان، 
ارمنستان، عراق، لبنان، ســوريه، آذربايجان، آلمان، 

لهســتان، بلغارســتان، يونان، بلاروس و سنگال را 
تامين مي كند. وي با بيان آنكه قهوه به دليل مصرف 
بالا در جهان پس از نفت بيشــترين گردش مالي را 
به خود اختصاص داده اســت، افزود: هم اكنون هند 
رقيب ايران در بازارهاي صادراتي اســت كه توانسته 
 بازار روســيه را از آن خود كند. وي خاطرنشان كرد:

60 درصد قهوه ايران به مصرف صنعتي و صادراتي و 
40 درصد آن به مصرف مستقيم مردم مي رسد. 

»کسب وکار«  بازار قهوه را بررسي می کند

قهوه ایرانی در جستجوی بازار های صادراتی
ایران اصلی ترین قطب تولید، فرآوری و بسته بندی قهوه در منطقه است 

گندمكاران ۳۵۰۰ میلیارد ریال 
از دولت طلب دارند

ســخنگوي خريــد تضميني گنــدم بانك 
كشــاورزی با بيان اينكه تاكنون بابت خريد 
تضميني گندم 93 هزار و 492 ميليارد ريال 
پرداخت شــده، گفت: هنوز 3 هــزار و 500 
ميليارد ريال از پول خريد گندم به كشاورزان 

پرداخت نشده است. 
حشــمت ا... نظري گفت: از ابتداي برداشت 
گندم تاكنون، 89 هزار و 919 ميليارد ريال به 
حساب كشاورزان بابت خريد تضميني گندم 

واريز شده است. 
به گزارش فارس، وي با بيــان اينكه 3 هزار و 
500 ميليارد ريال از پول خريد گندم هنوز به 
كشاورزان پرداخت نشده است، افزود: تاكنون 8 
ميليون و 326 هزار تن گندم به ارزش 93 هزار 
و 492 ميليارد ريال از كشاورز خريداري شده 
است. نظري بيان داشــت: كار خريد تضميني 
گندم در هزار و 131 مركز فعال در قالب يك 
ميليون و 310 هزار و 94 محموله انجام شده 
است. ســخنگوي خريد تضميني گندم بانك 
كشاورزي تصريح كرد: استان  خوزستان با 963 
هزار و 193 تن، گلستان با 891 هزار و 37 تن 
و فارس با 794 هزار و 287 تن رتبه هاي اول تا 
سوم فروش گندم را به خود اختصاص داده اند. 
وي افزود: بقيه بهاي خريد گندم به زودي به 
حساب گندمكاران واريز مي شود و تمام سعي 

ما تامين وجه خريد تضميني گندم است. 
به گزارش فارس، طبــق مصوبه دولت قيمت 
 هر كيلوگــرم گندم معمولي در ســال جاري 
1155 تومان و قيمت هر كيلوگرم گندم دوروم 
)ويژه ماكاراني و بيسكوئيت( 1188 تومان است. 

خبر

رئيس اتحاديه صادركنندگان خشــكبار ايران گفت: 
ايران درسال 2015 با افزايش توليد 20 تا 30 هزار تني 
پسته، جايگاه بزرگ ترين توليد كننده پسته را از آمريكا 

پس رفت. 
به گزارش تسنيم، محمدحسن شمس فرد، با اعلام اين 
خبر اظهار كرد: بخش دولتي ميزان توليد پسته امسال 

را 220 هزار تن و بخش خصوصي آن را 230 هزار تن 
اعلام كرده كه اين ارقام در مقايسه با سال گذشته 20 تا 
30 هزار تن افزايش داشته است. وي خاطرنشان كرد: 
از اين رقم توليد هر ساله 30 هزار تن آن در داخل كشور 
مصرف و 150 تا 160 هزار تن صادر مي شود كه اين رقم 

در سال جاري بيشتر خواهد بود. 

رئيس اتحاديه صادركنندگان خشكبار ايران ادامه داد: 
توليد پسته آمريكا در سال جاري 180 هزار تن اعلام 
شده است كه در مقايسه با 2 سال گذشته، توليد كمتري 
در مقايسه با ايران دارد و ما در سال جاري جايگاه توليد 

خود را از اين كشور پس گرفته ايم. 
وي تصريح كرد: آمريكا بخش زيادي از توليد خود را در 

كشور خود، مصرف مي كند اما با اين وجود، اين كشور 
تنها رغيب ما در بازار صادراتي پسته جهان است. 

معاون امور باغباني وزارت جهاد كشاورزي گفت: 
طي 3 سال گذشته صادرات پسته، خرما، انار، 
سيب، كيوي، انگور خشك كرده، زعفران و چاي 
افزايش چشمگيري داشته و پيش بيني مي شود 
ارزش صادرات محصولات باغي به 2 ميليارد دلار 
برسد. محمدعلي طهماسبي افزود: سال گذشته ميزان توليد محصولات باغي 
بيش از 16 ميليون تن بود و براساس آمار فائو در سال هاي 2012 و 2013 ايران 
رتبه نخست در توليد انار، سوم در خرما، چهارم در كيوي و پنجم در انجير را 
كسب كرد. به گفته وي، براساس آمار سال 1393، ميزان صادرات پسته در 
كشور 180/3 هزار تن، خرما 162/2 هزار تن، انار 13/471 هزار تن، سيب 
394/4 هزار تن، كيوي 89 هزار تن، كشمش 13/4 هزار تن، زعفران 158 تن 

و چاي 34/4 هزار تن بود. 

مساحت باغ هاي كشور 2 ميليون و 600 هزار هكتار است
طهماسبي ميزان رشد توليد محصولات باغي را در سال گذشته نسبت 
به 92 به اين شرح ذكر كرد: ســيب 9 درصد، انگور 27 درصد، پسته 31 
درصد، بادام 21 درصد، انار و انجير 24 درصد، كيوي 29 درصد، زيتون 36 
درصد و زعفران 7 درصد و ميزان كل توليدات باغي در سال گذشته نسبت 
به سال 1391 بيش از 10 درصد رشد داشت. وي گفت: سالانه در كشور 2 
ميليارد و 552 ميليون گل شاخه بريده توليد مي شود و سطح زير كشت 
گل و گياهان زينتي كشور 6 هزار و 193 هكتار است و 2 هزار و 222 هكتار 
آن در فضاي گلخانه اي و 3 هزار و 971 هكتار در فضاي باز كشت مي شود. 
به گفته معاون امور باغباني وزارت جهاد كشاورزي، مساحت باغ هاي كشور 
2 ميليون و 600 هزار هكتار است كه 800 هزار هكتار از باغ هاي كشور به 

سيستم آبياري تحت فشار تجهيز شده اند. 

روسيه و كشورهاي آسياي ميانه؛ مشتري جديد محصولات 
باغي ايران 

وي اظهار اميدواري كرد: ميزان صادرات سالانه محصولات باغي از رقم 
2 ميليارد دلار فعلي با توجه به ظرفيت هاي موجود در كشور در آينده اي 
نزديك افزايش يابد. طهماسبي تصريح كرد: اكنون 240 ميليون نفر از 
جمعيت كشورهاي همجوار از محصولات باغي ايران بهره مند مي شوند 
و با توجه به توافق هسته اي و رفع تحريم ها، كشورهاي روسيه و آسياي 
ميانه نيز به بازار محصولات باغي ايران پيوسته اند يا خواهند پيوست. دفتر 
فناوري اطلاعات و ارتباطات گمرك جمهوري اسلامي ايران اعلام كرد: 

طي چهار ماهه نخست امسال 14 ميليارد و 15 ميليون دلار انواع كالا از 
ايران به ساير كشورها صادر و در مقابل 13 ميليارد و 822 ميليون دلار 

وارد كشور شده است. 

صادرات انار از اواسط مهرماه آغاز مي شود
همچنين سيد رضا نوراني، رئيس اتحاديه صادركنندگان و واردكنندگان 
ميوه، گفت: صادرات انار از اواسط مهرماه شروع مي شود و در آبان و آذرماه 

به اوج مي رسد. 

وي درباره صادرات كيوي هم اظهار داشــت: فصل مناســب صادرات 
كيوي با توجه به رســيدن محصول، مهرماه است، اما با صادرات بيش 
از اندازه ميوه كال كيوي برنامه وزارت جهاد براي صادرات اين محصول 
به هم خورد.  نوراني تصريح كرد: در هيچ جاي دنيا جلوي صادرات ميوه 
كال را نمي گيرند، مگر اينكه كشور وارد  كننده شرايطي را براي واردات 

تعيين كند. 
رئيس اتحاديه صادر كنندگان و وارد كننــدگان ميوه با انتقاد از اينكه 
امســال صادر كننده نمونه ميوه و ســبزيجات معرفي نشــد، گفت: 

مسئولان سازمان توسعه تجارت با اين توجيه كه صادر كنندگان ميوه 
 و سبزيجات صادر كننده آب هستند، امســال هيچ صادركننده اي را 

معرفي نكردند. 
وي درباره صــادرات هندوانه نيز تصريح كرد: امســال توليد هندوانه 
و محصولات جاليزي در كشــورهاي ديگر زياد بــود، به همين دليل 
هندوانه در بازارهاي هدف با افت قيمت شــديد مواجه شد و صادرات 
 آن كاهش يافــت و در داخل كشــور هــم قيمت آن بــه زير قيمت 

تمام شده رسيد. 

معاون امور باغباني وزارت جهاد کشاورزي پیش بیني کرد 

صادرات 2 ميليارد  دلاري محصولات باغي

تخصیص یارانه نقــدي براي 
خرید فرآورده هاي لبني

مديرعامــل اتحاديــه فرآورده هــاي لبني 
كشــور بيــان كــرد: مســئولان صنايــع 
لبنــي به دولــت در برنامه ششــم توســعه 
پيشــنهاد تخصيص 13 هــزار توماني يارانه 
 نقــدي بــه فرآورده هــاي لبنــي را مطرح 

كردند. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، محمدرضا 
اســماعيلي اظهــار داشــت: صنايــع لبني 
زماني حاضر بــه اجراي خريد شــير خام به 
نرخ مصوب از دامدار هســتند كه بازار توان 
و قدرت خريد را داشــته باشــد اما در حال 
حاضر باوجود وابســتگي صنايع بــه دامدار 
 اجراي اين مصوبه به سبب عدم استقبال بازار 

عملي نيست. 
وي افزود: بهترين شركت هاي لبني در بورس 
تنها 1/5 درصد بهــره وري دارند كه حمايت 
دولــت از دامدار مي تواند كمك بســزايي در 
تســهيل به دســت آوردن مواد اوليه، رونق 
صنايــع و افزايــش صــادرات محصــولات 
لبني همانند ســال هاي گذشــته داشــته 
باشــد. اســماعيلي در ادامه بيان كرد: سال 
گذشــته نرخ شــير خام به دليل اســتقبال 
بــازار و افزايــش تقاضا بــراي صــادرات از 
 820 تومان بــه هزار و 250 تومــان افزايش 

پيدا كرد. 
مديرعامــل اتحاديــه فرآورده هــاي لبني 
كشــور تصريــح كــرد: مســئولان صنايع 
 لبنــي به دولــت در برنامه ششــم توســعه 
پيشــنهاد دادند كه از مبلغ يارانــه 45 هزار 
و 500 توماني رقــم 13 هزار تومــان يارانه 
نقــدي بــراي خريــد فرآورده هــاي لبني 
اختصاص يابد زيــرا اين امــر مي تواند تاثير 
بســزايي در رونــق صنايع لبني، ســلامت 
 جامعــه، افزايــش مصــرف و خريــد ارزان 

داشته باشد. 
وي خاطرنشــان كــرد: اجراي ايــن طرح از 
ســوي دولت می تواند از بروز مشــكلات و 
 بيماري هاي پوكي اســتخوان هــم در آينده 

جلوگيري كند. 

خبر

رئیس اتحادیه صادرکنندگان خشكبار ایران: 

ايران جايگاه اول پسته جهان را از آمريكا پس گرفت
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اصناف

رئيس اتحاديه اغذيه فروشان درباره اختلاف 
قيمت محصولات اغذيه فروشــي هاي بالا 
و پايين شــهر توضيح داد و گفت: دريافت 
حق ســرويس براي رستوران هاســت و 
اغذيه فروشان مجاز به گرفتن حق سرويس 
از مشتريان نيستند. اسدا... احمدي شهريور در گفتگو با »كسب وكار«، 
درباره رشد قارچ گونه اغذيه فروشــان غيرمجاز و سيار گفت: فعاليت 
واحدهاي غيرمجاز، معضل بزرگي براي اين صنف است و مراحل اداري 
پلمب كردن آنها نيز زمان بر است. وي اظهار كرد: پيش از صدور پروانه 
براي اغذيه فروشــان، آنها را به اداره اماكن و وزارت بهداشت معرفي 
مي كنيم كه صلاحيتشان مورد بررســي قرار گرفته و داراي شرايط 
مورد نياز باشند. او در پاسخ به اين سوال كه آيا اغذيه فروشاني در تهران 
وجود دارند كه به صورت غيرقانوني و بدون مجوز فعاليت  كنند؟ گفت: 
بله، ما آنها را به اماكن معرفي مي كنيم و مطابق قانون دستور پلمب آنها 
صادر مي شود. رئيس اتحاديه صنف اغذيه فروشان و مواد غذايي تهران 
همچنين در ادامه با بيان اينكه مراكزي كه مي خواهند فعاليت كنند، 
بايد از نظر صلاحيت فردي و اخلاقي نيز مورد تاييد باشند، گفت: بعد 
ازاين مرحله درصورت داشتن شرايط لازم و صلاحديد، به متقاضي 
مطابق پروانه مجوز داده مي شود.  رئيس اتحاديه اغذيه فروشان درباره 
اختلاف قيمت محصولات اغذيه فروشي هاي بالا و پايين شهر نيز توضيح 
داد: اين اختلاف قيمت نبايد بيشتر از 20 تا 30 درصد باشد و اگر بيشتر 

از اين ميزان باشد، غيرقانوني است. 

فاكتورهايمهمقيمتگذاريدراغذيهفروشيها
به گفته وي كيفيت، موقعيت محلي، وزن مواد غذايي از عوامل موثر 
در قيمت گذاري اغذيه فروشي هاست كه اين نرخ ها كارشناسي شده 
و نظارت لازم در اين زمينه انجام مي شــود. احمدي شهريور از ديگر 
معضلات اتحاديه را حريم صنفي دانست كه كارشناسي هاي لازم در 
اين زمينه صورت نگرفته و همين موضوع ضربه مهلكي به اين واحد 
وارد كرده است. رئيس اغذيه فروشان تاكيد كرد: ما تابع قانون هستيم 
و مســئولان و ناظران بايد نظارت لازم را بر رسته هاي صنفي داشته 
باشند كه البته اين كار صورت مي گيرد ولي بايد نظارت بيشتري انجام 
شود.وي با بيان اينكه در حال حاضر حدود 2600 واحد صنفي مجاز 
در تهران داريم، گفت: بازرسان ما نظارت هاي لازم را بر روند فعاليت 
اغذيه فروشان انجام مي دهند و كساني كه با هرگونه تخلفي مواجه شوند، 
مي توانند به ما اعتراض خود را مطرح كنند. احمدي شــهريور درباره 

پرداخت حق سرويس در اغذيه فروشان نيز توضيح داد: حق سرويس 
براي رستوران هاست و اغذيه فروشان مجاز به گرفتن حق سرويس از 

مشتريان نيستند و اين كار صورت نمي گيرد. 

بامشكلعدموجودحريمصنفيمواجههستيم
احمدي شهريور اظهار داشت: برابر اعلام مركز بهداشت شمال تهران 
براي جلوگيري و كنترل و پيشگيري از بيماري هاي منتقله از آب و 
غذا، كليه اعضای محترم از سبزي و سالاد بسته بندي شده و يخ هاي 
بهداشتي )يخ بسته بندي كارخانه اي( كه توسط كارخانه هاي معتبر 
با مشخصات كامل بهداشتي توليد و توزيع مي شود، جهت عرضه به 

مشتريان خود استفاده مي كنند. 
وي درباره افزايش قيمت ها بار ديگر تاكيد كرد: نظر به اهميت و ضرورت 
كنترل و نظارت بر قيمت ها براي ايجاد هماهنگي و وحدت رويه توسط 
دستگاه هاي ذيربط لازم است، اعضای محترم نسبت به اين موضوع 
دقت داشــته و از هرگونه افزايش قيمت خودداري كنند و درصورت 
مشاهده تخلف و اعلام از طريـق دستگاه هاي ذيصـلاح مسئوليـت 
ناشـــي از بي توجهي مستقيما به  عهده متصدي واحد مربوط بوده و 

اتحاديه در اين خصوص تعهدي به  عهده نخواهد داشت. 
رئيس اتحاديه اغذيه فروشان و مواد غذايي با بيان اينكه با مشكل عدم 
وجود حريم صنفي مواجه هستيم، گفت: از يك سو ركود حاكم بر بازار 
و از سوي ديگر برداشته شدن حريم صنفي باعث كاهش ميزان فروش 
مواد غذايي و نابساماني شده است. وي افزود: در گذشته حريم صنفي 
به شــعاع 200 تا 300 متر بود كه با نظر مسئولان لغو و اين حريم به 
علت بيكاري برداشته شد درصورتي كه اتحاديه با اين طرح مخالف بود. 
رئيس اتحاديه اغذيه فروشان و مواد غذايي اظهار كرد: فروشگاه هاي مواد 
غذايي در يك كوچه يا راسته مانند پوشاك يا طلافروشي نيست كه 
امكان فروش داشته باشند به همين دليل برداشته شدن حريم صنفي 
باعث ورود افراد جديد به بازار و ريزش افراد ديگر مي شود، بنابراين لازم 
است حريمي براي صنف ها مشخص شود. وي در ادامه افزود: لغو قانون 
رعايت حريم صنفي درست كارشناسي نشده است چون اين امر نه به 
نفع كسي است كه در اين شغل ابتدابه ساكن است و نه كسي كه تازه 

وارد بازار كار مي شود. 
شهريور اظهار كرد: اكثر كساني كه براي نخستين بار وارد بازار مي شوند، 
اطلاع دقيقي از اوضاع ندارند و با هزينه كلان سرمايه گذاري مي كند 
كه نهايتا به علت عدم رونق كارشان مجبور به تعطيلي مغازه مي شوند 
كه با ضرر بالايي مواجه مي شوند چون به عنوان مثال، براي ايجاد يك 

مغازه به متراژ 100 متر به سرمايه اي بالغ بر يك ميليارد نياز است كه 
درصورت از بين رفتن سرمايه با ضرر بالايي روبه رو مي شوند. 

قدرتخريدمردمبسيارپاييناست
رئيس اتحاديه اغذيه فروشان و مواد غذايي درباره افزايش 5 درصدي 
قيمت روغن نيز گفت: در شرايط فعلي، بازار كشش افزايش قيمت روغن 
را ندارد به علت اينكه قدرت خريد مردم بسيار پايين است. وي افزود: 
ارگان هايي كه اقدام به افزايش قيمت مي كنند به خاطر كارخانه هايي 
است كه توليد بالايي دارند و براي رقابت با ساير رقباي خود مجبور به 
ارائه محصول خود با قيمت پايين مي شوند. شهريور اظهار كرد: قيمت 
روغن در 2 سال اخير تغيير چنداني نداشــته است و بلكه طي چند 
روز گذشته كاهش قيمت هم داشته اســت به عنوان مثال روغن 16 
كيلويي در بازار 60 هزار تومان به فروش مي رسيد كه در حال حاضر 
57 به فروش مي رسد. وي توضيح داد: به موجب ابلاغ اداره كل تعزيرات 
حكومتي استان تهران و معاونت امور بهداشتي دانشگاه شهيد بهشتي 

رعايت نكاتي براي تمامي همكاران واحدهاي صنفي الزامي بوده و عدم 
توجه به هر يك از موارد مستوجب اعمال مقررات و مجازات هاي قانوني 
پيش بيني شده در مقررات قانون نظام صنفي قانون تعزيرات حكومتي 

و امور بهداشتي مواد غذايي خواهد بود.
 قيمت اقلام مواد غذايي در تابلوي مخصــوص در معرض ديد عموم 
نصب و سودهاي متعارف نيز مراعات شود. مواد اوليه و وسايل و ابزار و 
تجهيزات پخت وپز و محيط كار بايد كاملا بهداشتي بوده و فرآوري و 
نگهداري مواد غذايي با رعايت موازين و اصول بهداشتي باشد. رعايت 
بهداشت فردي كاركنان الزامي اســت. كم فروشي و تقلب در كسب 
ممنوع است. عرضه و فروش سالاد، يخ و سبزيجات به صورت بهداشتي 
بسته بندي شــده باشد و ســد معبر و فعاليت در خارج از محيط كار 
ممنوع است. احمدي شهريور همچنين درباره برندسازي در واحدهاي 
اغذيه فروشي در ايران گفت: ما برندهاي مختلف داريم، اكثر اين برندها 
شركتي و زنجيره اي هستند و به ثبت هم رسيده اند؛ مثل پدرخوب، 
بوف، عطاويچ، سوپراستار برگر و بسياري از برندهاي ديگر كه تعداد آنها 

به 60 تا 70 برند مي رسد. اين برندها از نظر فضا، مديريت و بهداشت 
اكثرا در سطح بالا هستند و از كيفيت خوبي برخورداند. رئيس اتحاديه 
اغذيه فروشان در ادامه اظهار داشــت: برندهاي ايراني مورد حمايت 
دولت نيستند و دولت هيچ پشتيباني ای از اين شركت ها و برندها انجام 
نمي دهد و آنها به صورت خصوصي فعاليت مي كنند، با اين وجود ما 
توانايي رقابت با برندهاي خارجي و شركت هايي از اين قبيل را داريم. 
در ادامه با طرح اين سوال كه باوجود تاثير مخرب، حضور اين شركت ها 
باعث رقابت پذيري مي شود، وي گفت: با گشــتي در سطح تهران و 
شهرستان هاي بزرگ متوجه خواهيم شد كه ما واحدهاي فست فود 
بسيار با كيفيتي داريم  وحضور شركت هاي خارجي تاثيري روي بازار 
ما ندارد. احمدي شهريور يادآور شد: حضور شركت ها و برندهاي مطرح 
خارجي در ايران در حد حرف است و هنوز هيچ اقدامي صورت نگرفته 
است. معمولا حرف و حديث هايي از قبيل فروش تابلو و برند و باز كردن 
حساب براي خريد برند مطرح مي شود، مردم مراقب باشند كه اسير اين 

شايعات بي اساس نشوند. 

رئيس اتحاديه اغذيه فروشان در گفتگو با »کسب وکار« از توانايي ايران در رقابت با برندهاي خارجي خبر داد

رشد قارچ گونه اغذيه فروشان سيار

در چهارمين نمايشــگاه عرضه لوازم 
خانگــي و جهيزيــه آســان، از لوازم 
 خانگي اي كه مشمول دريافت تسهيلات 
10 ميليــون توماني خريد اقســاطي و 
جهيزيه آسان هستند، رونمايي شد كه 

در ميان آنها كالاهايي با اسامي خارجي نيز مشاهده مي شود. 
بنابر گفته محمد طحان پور، رئيس اتحاديه فروشندگان  لوازم 
خانگي تهران، 60 درصد از لوازم خانگي موجود، توليدات داخلي 

و ۴0 درصد محصولات وارداتي است. 
به گفته وي، بعد از توافق، به تعداد واردكنندگان قانوني لوازم 
خانگي افزوده نشده و شركت هايي كه اكنون در بازار مشاهده 
مي كنيد، در سال هاي گذشته نيز بوده اند. اينكه مي گويند ما بعد 
از تحريم به ايران آمده ايــم، دارند كلاس مي گذارند. درواقع به 

ايران آمده اند و محصولات خود را در كشور ما توليد مي كنند. 
اين مقام مسئول در بخش لوازم خانگي درباره توافق با وزارت 
صنعت براي ارائه وام 10 ميليوني به زوجين هم توضيح داد: هنوز 
در اين ارتباط به توافقات نهايي با برخي توليدكنندگان و دولت 
نرسيده ايم و چگونگي اجراي آن مشــخص نيست، اما در اين 
طرح براساس رايزني هاي انجام شده، محصولات 10 تا 20 درصد 
پايين تر از قيمت بازار در اختيار مصرف كنندگان قرار مي گيرد. 

گارانتيهايتقلبيلوازمخانگيبهنازلترينقيمت
دربازار

رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي همچنين ضمن انتقاد 
از فروش كارت هاي گارانتــي هولوگرام دار تقلبي لوازم خانگي 
به قيمت 500 تا 2500 تومان، از پيشــنهاد اين اتحاديه براي 
متولي گري در زمينه صدور كارت هاي گارانتي در اين حوزه خبر 
داد و گفت: تصويب اين موضوع منجر به كاهش چشمگير قاچاق 

لوازم خانگي در اين زمينه مي شود. 
محمد طحان  پور در گفتگو با »كسب وكار«، با بيان اينكه در حال 
حاضر در حوزه لوازم خانگي شاهد فروش كالاهايي هستيم كه با 
كارت هاي گارانتي تقلبي هولوگرام دار ولي غيرقانوني به فروش 
مي رسند، تاكيد كرد: اين كالاها بدون پرداخت عوارض گمركي 
توسط قاچاقچيان وارد كشور شــده و از كارت هاي گارانتي كه 
 به صورت غيرقانوني به فروش مي رسد، براي فروش آنها استفاده 

مي شود. 

صدوركارتهايگارانتيدربخشلوازمخانگيبه
اتحاديهواگذارشود

وي افزود: اگــر مجوز صــدور كارت هاي گارانتــي در بخش 
لوازم خانگي را بــه اتحاديه واگذار كنند، به جــرات مي توانم 
بگويم كــه تا 2 ســال آينده قاچــاق در حوزه لــوازم خانگي 
حــدود 50درصــد كاهــش مي يابــد و طبيعي اســت كه 
با ايــن كار درآمــد دولــت نيز به جهــت دريافــت عوارض 
 و حقــوق گمركــي كالاهــاي وارداتــي قانونــي افزايــش

 مي يابد. طحان پور ادامه داد: اين پيشنهاد را بارها مطرح كرده ايم 
و اميدوارم كه به آن توجه ويژه اي شود تا بتوانيم قاچاق در اين 

حوزه را به ميزان بســيار زيادي كاهش دهيم كه اين موضوع 
به نفع دولت و مصرف كنندگان اســت ولي دســت هاي پشت 
 پرده اي وجود دارد كه مانع واگذاري اين مسئوليت به اتحاديه 

مي شود. 
وي در بخشي از سخنان خود با اشــاره به برگزاري چهارمين 
نمايشگاه عرضه محصولات لوازم خانگي گفت: اين نمايشگاه 
از يكم تا ششــم مهرماه در مصلاي تهران برگزار شــده و ۴5 
برند كــه 60 درصد آن مربــوط به كالاهاي ايراني اســت، در 
 فضايي بالــغ بــر 5000 مترمربع محصولات خــود را  عرضه

 مي كنند و براي آنكه بتوانيم كالاي خارجي معتبر و با گارانتي 
را به مصرف كننده برسانيم، ۴0 درصد از محصولات ارائه شده در 
 اين نمايشگاه مربوط به برندهاي خارجي است كه گارانتي اصلي 

است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان  لوازم خانگي از ارائه طرح جديدي 
با عنوان طرح بســته كالايي لوازم خانگي در نمايشــگاه خبر 
داد و افــزود: براي فــروش توليدات داخلــي و همچنين ارائه 
قيمت هاي مناســب به مصرف كننده، غرفه هاي لوازم خانگي 

تحت نظارت اتحاديه بسته هايي شامل يخچال، اجاق گاز، ماشين 
لباسشــويي، جاروبرقي و ديگر اقلام برقي را شــامل مي شوند 
 كه قيمت نهايي آنهــا 5 تا 20 درصد زير قيمــت بازار خواهد

 بــود. وي ارائــه تســهيلات 10 ميليــون تومانــي لــوازم 
خانگــي در ايــن نمايشــگاه را از ديگــر طرح هــا بــراي 
تقويــت قــدرت خريــد زوج هــاي جــوان و خانوارهــا 
 برشــمرد و گفت: با ايــن كار هــم از توليد داخلــي حمايت

  كــرده و هــم بــه قــدرت خريــد خانــوار كمــك 
مي كنيم. 

رئيس اتحاديه فروشندگان  لوازم خانگي گفت: كالاهاي باكيفيت 
و معتبر داخلي و همچنين كالاهاي داراي گارانتي و اصيل كه 
به صورت قانوني و با پرداخت عوارض گمركي به كشــور وارد 
مي شوند، در اين نمايشگاه معرفي شده و مردم مي توانند با خيال 

راحت آن را خريداري كنند.
 وي با بيان اينكه در اين نمايشگاه انواع يخچال و فريزر، اجاق 
گاز، ماشين لباسشــويي، جاروبرقي و لوازم خانگي ريز عرضه 
مي شــوند كه قيمت آنها 5 تا 10 درصد كمتــر از قيمت بازار 

خواهد بود، افزود: در كنار اين نمايشگاه، نمايشگاه جهيزيه نيز 
برگزار مي شود. 

طحان پور همچنين با اشاره به اخباري كه در روزهاي گذشته 
در رابطه با فعاليت شركت سامسونگ منتشر شده است، گفت: 
شركت سامســونگ به هيچ وجه پلمب نشــده بود و همچنان 
فعاليت خود را ادامه مي دهد، اين شركت استاندارد اروپا و كره 
را دارد ولي بايد علاوه بر اين دو استاندارد، استاندارد ايران را نيز 
داشته باشد، به همين جهت سازمان استاندارد به اين موضوع 
ورود كرد كه ما نيز از اين موضوع حمايت مي كنيم ولي سوال 
من اين اســت كه چرا بعضي نگران هستند و عليه اين موضوع 

جوسازي مي كنند. 

درتجارتبايدقيمتگذاريآزادباشد
وي افزود: در برخي موارد شــاهد انتشــار اخباري هستيم كه 
چندان اخلاق در آن رعايت نمي شود زيرا در حال حاضر 10 هزار 
نفر در بخش توليد و خدمات پس از فروش شركت سامسونگ 

فعاليت مي كنند. 

رئيس اتحاديه فروشــندگان لوازم خانگــي همچنين درباره 
قيمت گــذاري لوازم خانگــي تاكيد كــرد: در تجــارت بايد 
قيمت گذاري آزاد باشد و از طرفي نظارت در اين زمينه صورت 
گيرد و سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان نيز اين 

وظيفه را عهده دار است. 
وي همچنين با بيان اينكه اگر قيمت هــا متنوع و كيفيت نيز 
متناسب باشد، قاچاق انجام نمي شود، گفت: البته قاچاق در اين 
حوزه بيشتر در شهرهاي مرزي مثل ماهشهر، بانه يا بندرعباس 
صورت مي گيرد كه كالاها 30 درصد ارزان تر از تهران اســت. 
محمد طحان پور، رئيس اتحاديه فروشــندگان  لوازم خانگي 
در پايان از تعداد مازاد بر نياز شــركت هاي توليدي ايراني در 
حوزه هاي يخچال، اجاق گاز و كولر گلايــه كرده و گفت: طي 
سال هاي اخير بدون توجه به ظرفيت بازار و نياز مصرف كننده 
مجوز تاسيس كارخانه داده شده است تا جايي كه اكنون 150 
توليد كننده اجاق  گاز، 100 يخچال ســاز و 150 سازنده كولر 
داريم، درحالي كه هر مصرف كننده ممكن اســت هر 15 سال 

يك بار يكي از  اين اقلام را تهيه كند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي تهران در گفتگو با »کسب وکار« مطرح کرد

فروش گارانتي هولوگرام دار تقلبي لوازم خانگي
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

مشاوره پاياپاي
جاني ساعت 2 از محل كارش بيرون آمد و چون نيم ساعت وقت داشت تا 
به محل كار دوستش برود، تصميم گرفت با همان يك دلاري كه در جيب 

داشت ناهار ارزان قيمتي بخورد و راهي شركت شود. 
چند رستوران گران قيمت را رد كرد تا به رستوراني رسيد كه روي درِ آن 
نوشته شده بود: »ناهار همراه نوشيدني فقط يك دلار«، جاني معطل نكرد 
و داخل رستوران شد و يك پرس اسپاگتي و يك نوشابه برداشت و سر ميز 

نشست. 
گارسون برايش دو نوع سوپ، سالاد، سيب زميني سرخ كرده، نوشابه اضافه، 
بستني و دو نوع دسر آورد و به اعتراض جاني توجهي نكرد كه گفت: »من 

اين غذاها را سفارش ندادم.«
گارسون كه رفت جاني شانه اي بالا انداخت و گفت: »خودشان مي فهمند 
كه من نخوردم.« اما جاني موقعي فهميد كه اين شيوه آن رستوران براي 
كلاهبرداري است كه رفت جلوی صندوق و متصدي رستوران پول همه 

غذاها را حساب كرد و گفت: 15دلار و 10 سنت. 
جاني معترض شــد: »ولي من هيچ كدومو نخوردم.« مرد پاســخ داد: »ما 

آورديم مي خواستين بخورين.«
جاني كه خودش ختم زرنگ هاي روزگار بود، ســري تكان داد و يك سكه 
10سنتي روي پيشخوان گذاشت و وقتي متصدي اعتراض كرد، گفت: »من 

مشاوري هستم كه بابت يك ساعت مشاوره 15دلار مي گيرم.«
متصدي گفت: »ولي ما كه مشاوره نخواستيم.« جاني پاسخ داد: »من كه 

اينجا بودم، مي خواستين مشاوره بگيرين.«
و سپس به آرامي از آن جا خارج شد.

گاهي بهترين پاسخ، تكرار حرف طرف مقابل به زبان خودمان است.

چرا كاركنان از سازمان مي روند؟
كاركنــان به دلايل مختلفي ســازمان را 
ترك مي كننــد. اين مــوارد لزوما دلايل 
روشني نيســتند و بعضا به  دليل برخي از 
دلخوري ها و ناراحتي ها كاركنان مصمم به 
خروج از سازمان مي شوند. برخي از موارد 
كه در تحقيقات به عنوان مهم ترين عوامل 

محسوب شده اند، عبارتند از: 
تغيير رهبري شــركت: در صورتي كه كاركنان احســاس كنند كيفيت 
تصميم هاي مديريت ارشد شركت مناسب و به  صلاح نيست يا اينكه با تغيير 
مديريت شركت، كاركنان نتوانند به تيم مديريتي جديد و تصميم هاي آنها 

اعتماد كنند، مصمم به خروج از سازمان مي شوند. 
تعارض و بروز مشكل در ارتباط با سرپرست و مافوق: زماني كه مدير و مافوق 
مستقيم كاركنان، فردي مشكل زا و استرس زا باشد در صورتي كه كاركنان 
گزينه ديگري براي جابه جايي در سازمان نداشته باشند، مصمم به ترك 

شركت مي شوند. 
خارج شــدن دوســتان نزديك: ترك يك يــا چند دوســت نزديك يا 
همكاراني كه مورد احترام كاركنان در شــركت بوده اند، موجب بي معني 
 شــدن محيط كار و بي انگيزگي كاركنان مي شــود و آنها را به جابه جايي 

ترغيب مي كند. 
تغيير نامطلوب شرح وظايف و مسئوليت ها: در صورتي كه كاركنان احساس 
كنند وظايف و مسئوليت هاي آنان در راستاي علاقه مندي آنان نيست و كار 
نمي تواند انتظارات شغلي آنان را برآورده كند در خروج از سازمان مصمم 

خواهند شد. 
در مقابل ديدگاه تغيير شغل، برخي از افراد حتي معتقدند خروج از سازمان 
كار اشتباهي است و مثال خود را افرادي قرار مي دهند كه معمولا از شركتي 
به شركت ديگر تغيير شغل مي دهند بدون آنكه بتوانند محيط خود را تغيير 

دهند و در اين حالت شرايط براي آنان تفاوتي نمي كند. 

تاريخچه روابط عمومی
اصطــلاح روابــط عمومي كــه ترجمه 
واژه »Public relations« اســت، 
راه آهــن  نخســتين بار در شــركت 
 ايالات متحــده آمريكا در ســال 1894 
استفاده شــد. بعدها همزمان با رسوايي 
فســاد ماموران مقامات دولتــي آمريكا 
در ســال 1906 »اي  وي  لــي«، كارمند 
شــركت راه آهــن آمريــكا و خبرنگار 
 اقتصادي، خطاب به مردم و روزنامه ها بيانيه اي صادر كرد كه بخشي از آن

 به شرح زير است: 
»دفتر مطبوعات ما يك دفتر سري نيست. همه كارهاي ما آشكار و علني 
صورت مي گيرد، هدف ما اين اســت كه اخبار موثــق و معتبر در اختيار 

مردم بگذاريم. 
كار ما تبليغات تجاري نيســت و اگر شما تشــخيص داديد كه بعضي از 
 كارهاي ما جنبه تبليغات تجــاري دارد، از به كار بــردن آن در روزنامه 
خودداري كنيد. هر مطلبي كه براي شما مي فرستيم، از روي كمال دقت 
و صحت تنظيم مي شود و هرگاه طالب جزئيات و تفصيلات بيشتر باشيد، 
خواسته شما را برآورده خواهيم كرد. هر سردبيري كه بخواهد در نوشته ها 
 و گفته هاي ما تحقيق كند ما با كمال خونسردي و گشاده رويي به او كمك

 خواهيم كرد. خلاصه كار ما اين اســت كه اطلاعــات و مطالب صحيح 
و دقيقي درباره موسســه خودمان كــه براي مــردم و مطبوعات داراي 
ارزش و جالــب هســتند، در اختيــار مــردم و مطبوعــات بگذاريــم 
 و همچنيــن عقايد و نظــرات و طرز فكر مــردم را براي موسســه خود 

روشن كنيم.

حكايت هاي مديريتي

يادداشت مدير

نکته

شده است با همكاري برخورد داشته  باشيد كه دائما 
رفتار غيرحرفه اي نشــان  دهد و از همين رو شما را 
انگشت به دهان گذاشته  باشد كه چطور همچنان 
در سازمان مشــغول به كار است؟ شــده است با 
خودتان فكر مي كنيد چرا باوجود داشتن تحصيلات 
و تجربه مناسب، از ســايرين جدا افتاده ايد؟گرچه 
ممكن است عوامل موثر ديگري هم در كار باشند 
كه تاكنون مانع از پيشرفت كاري شما شده  باشند 
اما به هرحال ممكن است رفتار خاصي هم از خود 
نشــان دهيد كه مانع از رشــد حرفه اي شما شود. 
5 موردي كــه در ادامه  عنوان شــده اند، برخي از 
غيرحرفه اي ترين عادت هايي هســتند كه مانع از 

موفق شدن شما در محيط كار مي شوند: 

۱.دودوزدنچشمها
شما به خوبي با اين عادت آشنا هستيد؛ درحقيقت 
اين كار آنقدر براي تان عادي شده است كه به ندرت 
متوجه آن مي شــويد. وقتي با صحبت هاي كسي 
مخالف هســتيد، غريزه تان فعال مي شود و پيش 
خودتان فكــر مي كنيــد واكنش  نشــان  دادن با 
چشمان تان شيوه اي زيركانه براي ابراز نامحسوس 
عقيده تان است. با اين حال، چندان دل تان را خوش 
نكنيد، چون رئيس تان ممكن است همين حالا نيز 
متوجه اين قضيه شده  باشد. شايد مستقيما آن را 
عنوان  نكند اما شايد اين نشانه هاي ناسازگاري شما 
را جايي در ذهنش به خاطر بسپارد و روزي مانع از 
ارتقای شغلي تان شود. اگر با تصميم خاصي مشكل 
 داريد، بهترين راه اين اســت كه آن را مستقيما با 

شخص تصميم  گيرنده درميان بگذاريد. 

۲.»تابودههمينبوده«
شــايد نزديك آب ســردكن يا موقع وقت گذراني با 
دوستان صميمي تان در محل كار، به كار بردن اين 
عبارت معروف رايج باشد اما عباراتي نظير »مي دانيد 
شــرايط اينجا چگونه اســت« يا »همه چيز در اين 
ســازمان همين طوري اســت«، آخرين چيزهايي 
هستند كه كارفرما مي خواهد از دهان يك كارمند 
شايسته بشنود. چنين عبارت هايي نشان مي دهند 
شما در ذهن تان ديدگاه هاي منفي ماندگار و سختي 
پيرامون ســازمان شــكل داده ايد. درعــوض، اگر 

مساله اي مشكل ساز است، كمي پرس وجو كنيد و 
راهكارهاي احتمالي را با رئيس تان در زماني مناسب 

به بحث و بررسي بگذاريد. 

۳.»بهاعتقادمن«
البته بسيار خوب است كه نظرات تان را با رئيس تان 
درميان بگذاريد اما اگر به طور مداوم از عبارت »به 
اعتقاد من« استفاده كنيد، ديگران فكر خواهند كرد 
شما حالت دفاعي به خود گرفته ايد يا رغبتي نداريد 
عضوي از تيم باشــيد. به علاوه، اين حرف نشــان 
مي دهد شما هنوز آمادگي پيشرفت نداريد. در هر 
صورت بهتر است صرفا نظرتان را به ديگران بگوييد. 

۴.سندروم»هيبچهها«
هيچ راهي سريع تر از »هي بچه ها« خطاب  كردن 

ديگران، شــما را بيگانه با ديگران نشان نمي دهد. 
حتي اگر كارهايي هستند كه با آنها مخالف هستيد 
يا به دنبال بهتر انجام  شدن شــان هستيد، بهترين 
راه براي بــه وجود آوردن تغييــرات در وهله اول، 
تثبيت  كردن جايگاه تان در تيم اســت تا بتوانيد 
 با ديگــران همكاري كنيد و تغييــرات مورد نظر 

را اعمال كنيد. 

5.فحاشیدرمحلکار
گرچه هر عقل ســليمي به طور پيش فرض به اين 
نكته توجه دارد اما بي شــك متعجب خواهيد شد 
كه بدانيد بسياري از حرفه اي ها باور دارند فحاشي 
در محيط هــاي حرفه اي امري كامــلا قابل قبول 
اســت. هر چقدر هم كه محل كارتــان نامتعارف 
باشد، فحاشــي در يك ســازمان، بدترين نشانه 

رفتار غيرحرفه اي است. شــايد كارگروه ارتباطات 
فدرال آمريكا تنها با اســتفاده از برخي ناســزاها 
 در برنامه هــاي تلويزيوني مخالف باشــد اما اين 
بديــن معنا نيســت كــه چنيــن كلماتــي در 
محيط هاي حرفه اي قابل قبول هســتند. به خاطر 
داشته باشيد ناســزاها شــما را به هدف تان نايل 
 نمي كننــد، بلكه اعتقاد راســخ و طــرز بيان تان 

چنين مي كنند. 
با در نظر گرفتن شــمار رو به  افزايــش آدم هايي 
كــه بــه محيط هــاي آموزشــي برمي گردند و 
مدارك دانشــگاهي بيشــتري اخــذ مي كنند، 
 بــازار كار در آينــده رقابتي تر خواهد شــد؛ پس 
مطمئن شــويد از ايــن رفتارهــاي غيرحرفه اي 
 اجتناب مي كنيد تا بخت پيشــرفت كاري خود را

 افزايش داده  باشيد. 

5عادتكهشمارادرچشمسايرينغيرحرفهايجلوهميدهد

تاثير »قهوه« بر جلوگيري از مرگ زودرس
خبر

5 نشانه شكست شركت هاي 
نوپاي اينترنتي

وقتي به عنوان يك كارآفريــن در حوزه اينترنت 
شروع به فعاليت مي كنيم، اميدهاي زيادي براي 
به ثمر نشســتن آن داريم. با توجه به اينكه بحث 
اســتارتاپ ها )شما بخوانيد شــركت هاي نوپاي 
اينترنتي( در چند ســال اخير بسيار مورد توجه 
قرار گرفته اســت، اين حوزه شــاهد هجوم افراد 
زيادي از مديــران و حتي غيرمديران اســت كه 
خواهان امتحان شانس خود هســتند، بنابراين 
بهتر است با نشانه هاي شكست يك پروژه تحت 
وب آشنا بشويم تا در صورت مشاهده آنها بتوانيم 
در ســريع ترين زمان چاره انديشي كرده و جلوی 
شكست كسب وكار نوپاي اينترنتي خود را بگيريم. 
كار نكردن به صورت تمام وقت: بيشتر اوقات شايد از 
بعضي صاحبان شركت هاي نوپاي اينترنتي شنيده 
باشيد كه تنها نيمي از وقت شان را به كار اختصاص 
داده  و موفق هم شــده اند اما جالب است بدانيد 
24برابر اين تعداد، افرادي هستند كه موفقيت شان 
را وام دار تمام وقت كار كردن خود هستند. يك يا 
4 موسس: اگر يك نفر موسس يك شركت نوپاي 
اينترنتي باشد به دليل عدم  وجود نعمتي به اسم 
مشورت، يقينا در آينده دچار مشكل خواهد شد و 
اگر موسسان 4 نفر به بالا باشند باز هم كسب وكار 
دچار مشكلاتي از قبيل اختلاف نظرهاي شديد 
خواهد شــد، البته بايد بدانيم كه هميشه استثنا 
هم وجود دارد.نبود فرد فني در بين موسسان: اگر 
فردي ايده پرداز يك استارتاپ باشد اما سررشته اي 
از مســائل فني اين حوزه نداشته باشد، حتما در 
آينده شكست را تجربه خواهد كرد. وجود يك فرد 
فني در بين موسسان مي تواند ايده را بسيار پخته تر 
و واقع بينانه تر بكند و همين طور مشكلات احتمالي 
را براي ايده پرداز بهتر به تصوير بكشد. پس توصيه 
مي شود براي راه اندازي يك شركت نوپاي اينترنتي 
گروهي متشكل از ايده پرداز، طراح و توسعه دهنده 
و بازارياب داشــته باشيد. درنظر نگرفتن مقياس 
حقيقي بازار: اگر يك ايده پرداز بدون در نظر گرفتن 
مقياس بازار و دانستن بازار هدف خود تنها به فكر 
توسعه ايده اش باشد در آينده با مشكلات زيادي 
از جمله در جلب رضايت مشــتريان خود مواجه 

خواهد بود.

استارتاپ مهارت

گوش دادن منتقدانه بر ادراك شنونده كه چگونه 
پيام را درك و آن را ارزيابي مي كند، متمركز است. 
يك شنونده منتقد، نكات مثبت و منفي يك پيام 
را ارزيابي مي كند و بعد تصميم مي گيرد كه آنها را 

بپذيرد يا رد كند. 
شــناخت راه هاي تشــويق همچنين آشنايي با 
فرايند منطق و اســتدلال، شنونده منتقد را قادر 
مي سازد درباره ويژگي هاي مثبت پيام هايي كه 
دريافت مي كند، قضاوت كنــد. در زمان قضاوت 

بايد به موارد زير توجه كرد: 
شخصيت گوينده: اعتبار گوينده از شأن، موقعيتي 
كه دارد )نظير يك ورزش كار مشــهور بودن( از 
تخصص، قابل اعتماد بودن و خوش اخلاقي نشات 

مي گيرد. شنونده منتقد بايد بداند كه اين اعتبار 
تا چه حد بر شــيوه درك و تجزيه  و تحليل پيام 

تاثير مي گذارد. 
داده ها و بحث هاي گوينده: آيــا گوينده پيام به 
بحثي منطقي مي پردازد كه مبناي آن داده هاي 

صحيح و روشن است؟
جاذبه هاي انگيزشــي گوينــده: گوينده چگونه 
شــنونده را مجذوب پيام خود مي كنــد؟ از چه 
جاذبه هايي براي جلب توجه شــنونده اســتفاده 

مي كند تا او را به پاسخ دادن وادار كند؟
تصورات گوينده: آيا گوينــده، صحت و حقيقت 
چيزي را قبل از اثبات آن مي پذيرد؟ مثلا صرف 
اينكه كسي بگويد »كاملا معلوم است كه...«، دليل 

بر صحت يك گمان و تصور نيست. 
آنچه گفته نشده اســت: در بعضي موارد، گوينده 
پيام به جاي اينكه صريحا عقيــده خود را بگويد 
به صورت تلويحي آن را بيــان مي كند، بنابراين 
شنونده مجبور است معاني پنهاني را كشف كند 
تا بتواند پيــام را براي خود روشــن كند. »حتما 
مي دانيد منظورم چيســت؟« جمله اي است كه 
شنونده بايد نسبت به آن هوشيار باشد. شما واقعا 

درباره آنچه گفته شده چه مي دانيد ؟ 
شــنونده منتقد بايد از اين عوامل آگاه باشــد و 
ويژگي هاي مثبت يــك پيــام را ارزيابي كند و 
 در برابر پيام هــاي تبليغاتي، ديــدي منتقدانه

 داشته باشد. 

گوشدادنمنتقدانه

نوشيدن قهوه، احتمال مرگ زودرس را كاهش مي دهد.
به گزارش ايســنا، پژوهشــگران آمريكايي مي گويند 
كساني كه 3 تا 5 فنجان قهوه در روز مي نوشند، احتمالا 
در برابر مرگ زودرس ناشي از بيماري هاي قلبي، ديابت، 
پاركينسون و نيز خودكشــي مصونيت پيدا مي كنند. 

نتايج مطالعاتي كه پژوهشگران مدرسه بهداشت عمومي 
دانشگاه هاروارد انجام داده اند، حاكي است قهوه داراي 
كافئين يا بدون كافئيــن، هر دو منافعــي دارند. آنها 
كساني را كه قهوه نمي نوشــند يا كمتر از 2 فنجان در 
روز مي نوشند با كساني كه گفته اند مقدار »معتدلي« 

قهوه يا بيش از 5 فنجان مي نوشــند، مقايسه كردند.  
اين پژوهــش دليل چنين تاثيري را مشــخص نكرده 
اســت اما ارتباطي را با پژوهش هاي قبلي نشان داد و 
موجب شد دانشمندان به تحقيقات بيشتر ابراز علاقه 
كنند. يك پژوهشگر ارشــد گفت: »تركيبات بيواكتيو 

در قهوه مقاومت انسولين و تورم سيستماتيك را كاهش 
مي دهد. اين موضوع مي تواند برخي يافته ها را توضيح 
دهد. با اين حال، براي تحقيق درباره مكانيســم هاي 
 بيولوژيك كه موجب چنين تاثيراتي مي شود به مطالعات 

بيشتر نياز است.«


